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Ha azt halljuk: anyaföld, eszünkbe jut a hely, ahol 
gyerekként nevelkedtünk. Ha azt halljuk: anyanyelv, 
az első szavakra gondolunk, melyet édesanyánktól ta-
nultunk. Szavak, gondolatok, melyek ahhoz a személy-
hez kötődnek, kötnek bennünket, akinek létezésünket 
köszönhetjük, aki elindított bennünket életünk rögös 
útján, és akihez bármikor segítségért fordulhatunk, aki 
nem más, mint az édesanyánk. Minden év májusának 
első vasárnapját neki szenteljük, hogy köszönetünket 
fejezzük ki élete nagy munkájáért. Mondanom sem 
kell, hogy ez a „fizetség” egyáltalán nincs arányban a
befektetett idővel és energiával, éppen ezért kell erre 
a köszönetre nagy hangsúlyt fektetnünk. Tegyük hát 
meg! Május 7-én menjünk el egy virágoshoz, vagy 

készítsünk valami teljesen egyedi ajándékot. Lehet, 
hogy az általunk készített csokor rendelkezik a leg-
nagyobb értékkel. A legfontosabb: bármit is teszünk, 
a lehető legnagyobb szeretettel tegyük. Ha a szere-
tett szülő már nincs az élők sorában, álljunk meg egy 
percre, és idézzük fel emlékét. Ha pedig nem túl jó a 
kapcsolatunk a szüleinkkel, tegyük félre a haragunkat. 
Legalább egy napra.

Bárhol is vagyunk a világon, soha ne feledjük el, és 
mindig gondoljunk arra, hogy anyánk nélkül mi sem 
lennénk.

Boldog anyáknapját minden igazszívű, odaadó 
édesanyának!

(H.D.)

Anyák napjára
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Beszélgetés Tóth Lajos polgármester úrral
Valamikor a rendszerváltást követően egyre több hírt le-

hetett hallani arról, hogy milyen lehetőségek nyílnak meg 
a – sokszor évtizedes elmaradottságtól szenvedő – újonnan 
megalakult önkormányzatok előtt. Akkor sok-sok lehetőség 
volt a felzárkózásra. Jó néhányan – közöttük veled együtt 
én is – felajánlottuk segítségünket az akkori vezetésnek, 
hiszen abban az időszakban nem kellett külön pályázatíró 
szakismerettel rendelkezni, elég volt a gazdasági szakirány 
és a rátermettség. A Tárogató akkori számaiban ez szinte 
folyamatos téma volt, de nem kellettünk. Gyanítom szak-
ember hiányában sok lehetőségről lemaradtunk, és ez az-
óta is behozhatatlan. 

Ennek a gondolatnak a jegyében kerestem fel Tóth La-
jos polgármester urat, hiszen úton-útfélen hallja az ember 
a rákóczifalvi polgárok kérdéseit arra vonatkozóan, hogy 
melyik beruházás milyen pénzből készült el, és miért nem 
az útra költötték.

T.L. – Azt minden projektnél kiírják, hogy mire lehet 
benyújtani a pályázatot. Sajnos kemény harcot kell folytatni 
a mindenkori kormányzattal, hogy a belterületi infrastruk-
túrára különítsenek el pénzt. Az elmúlt időszakban nagyon 
kevés volt a belterületi utakra kiírt pályázati összeg. Amit 
most lehet pályázni: 1 forinthoz 1 forint, ez csak aszfaltos 
utak rendbetételére van és ez is csak 50%-os pályázati támo-
gatottságot jelent. Hogy világos legyen a kép: mi egyedül 
a CÉDA alapba pályázhattunk útépítésre – 70%-os támo-
gatottság mellett 30% sajáterővel –, de 50-50% lett belőle 
végül is. Amit tudni kell, hogy e kereten ebben az évben 80 
millió forint állt rendelkezésre elvileg a megye 75 települése 
részére, és ebből Rákóczifalva elhozott 15 millió forintot. 
Én azt gondolom, hogy nem rossz eredmény. Minden lehe-
tő helyen lobbiztam, szóvátettem hogy a 2007-től megnyíló 
EU-s pénzeszközökből belterületi utakra is különítsenek el 
összegeket. Most már úgy néz ki, hogy a Nemzeti Fejleszté-
si Terv II-ben  lesz erre lehetőség.

Az elmúlt időszakban nem ültünk a babérjainkon, 
elkészült a Zrínyi út, hamarosan hozzákezdünk a Dózsa 
György úthoz. Ami a legfontosabb, hogy minden belterületi 
úthoz engedélyes tervvel rendelkezünk. Az elmúlt két évben 
sok pénzt költöttünk erre. Ez elengedhetetlenül szükséges, 
mert pályázni csak engedélyes tervvel lehet. Az hogy kész 
vannak a tervek, felmértük  utcánként a polgárok hozzájá-
rulási készségét, azt jelenti hogy ha megnyílik a pályázati 
lehetőség elsők között tudjuk azt beadni.  

Többen felvetik: miért ezt, miért azt és miért nem belterü-
leti utakat építünk. Le kell szögezni, hogy nem költhetjük el 
a más célra meghirdetett pályázaton szerzett pénzt belterületi 
utakra – amit én is nagyon szeretnék –, mert akkor kamatos 
kamattal kellene visszatéríteni azt, és kizárnak minket min-
den pályázati lehetőségből. Nekünk arra kell pályáznunk, 

amilyen pályázati kapuk számunkra nyitva állnak. Még any-
nyit hozzátennék, hogy azok a beruházások, amik az elmúlt 
3,5 évben elkészültek, azok a település hosszú távú jövőjét 
szolgálják. Egyik sem öncélú feladatvállalás volt.  

pbm - Kérlek beszélj arról, hogy az elmúlt 4 évben milyen 
jelentősebb pályázatokat nyert meg a község, és ezeket hogyan 
használtátok fel.

T.L. - Forrásokhoz jutni az Európai Unióban, és hazánk-
ban is csak pályázat útján lehet! Az önkormányzatok, közöt-
tük Rákóczifalva Önkormányzata is számos forrásra pályáz-
hat, ám számos forrás marad zárva előttünk, mivel a jelenleg 
hatályos jogszabályok szerint településünk nem hátrányos 
helyzetű, így nem jogosult egyes pályázati célokhoz kötődő 
pályázatok benyújtására. Emellett a kiírások jelentős részét 
a minisztériumok készítik el, melyek talán éppen ezért nem 
feltétlenül az általunk elképzelt fejlesztési stratégia elemeit 
tartalmazzák. Mint ezt már említettem előre tervezett stra-
tégiánk alapján rendelkezünk dokumentációkkal, tervekkel, 
amelyek ma már elengedhetetlenek a sikeres pályázáshoz. 
(Nem elég egy tervet akkor elkészíteni, amikor már meg-
hirdették az adott pályázatot, hanem tudatosan készülni kell 
szakmailag, technikailag, szervezetileg egyaránt.) A sikeres 
pályázás kulcsa: a felkészültség!

Az elvem mindig is az volt, és a jövőben is az lesz, hogy 
minden lehetőséget meg kell ragadnunk, s pályázni, pályáz-
ni, pályázni kell! Az elmúlt négy évben több mint hatvan 
pályázatot nyújtott be az önkormányzat, melyből mintegy 
harminc részesült támogatásban. Azt is örömmel tudom 
elmondani, hogy 2002 óta évenként megfigyelhető az a
tendencia, hogy egyre nagyobb arányú a felhasználható tá-
mogatás összege. Pl. 2004-ben 22 benyújtott pályázatból 9 
nyertes projektünk volt összesen 52.096.710,-Ft értékben, 
2005-ben 15 benyújtott pályázatból 9 sikeres pályázatunk 
volt összesen 100.807.000,-Ft  értékben, míg 2006-ban (tu-
lajdonképpen az első negyedévben) elértük a 124.810.000,-
Ft-os értéket!   Természetesen több projekt két éves, illetve 
három éves ütemezésű, vagyis az elnyert támogatási összeg 
is két, illetve három évre szétosztva használható fel. 

2006-ban óriási lehetőségünk a LEADER+ program 
beindítása, a felhasználható 100.000.000 Ft-os keretössze-
get Leader kistérségünk fejlesztésére fordíthatjuk! Az első 
Magyarországi Leader+ programban úttörő szerepünk van, 
hiszen soha eddig még nem volt olyan támogatási eszköz, 
melynek felhasználására saját projekt elképzeléseinket, saját 
kezdeményezéseinket valósíthatjuk meg! Nehéz lesz a le-
bonyolítás, sokat kell tanulnunk, de minden egyes fillért a jó
gazda gondosságával fogunk felhasználni. 

Az idei év augusztusában a LEADER program 2. pályá-
zati lehetőségét is kiírják, melyen ugyancsak indulunk. 

pbm - A polgármesteri hivatal mellett mely intézmények 
pályáztak az utóbbi időben és közülük volt-e sikeresen projekt?
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A Magyarországi Baptista Szeretetszolgálat - az Önkor-
mányzat szervezésében - nagyon jelentős ajándékkal lepte 
meg Rákóczifalvát. 21560 kg lisztet kapott a település, a 
legrászorultabb személyek megsegítésére, ezzel is hozzájá-
rulva a közelgő húsvéti ünnepekre való készülődéshez.

A szállítmány szétosztását, a megajándékozottak kivá-
lasztását, a helyi vállalkozások, intézmények, közintézmények 
vezetői által adott javaslat alapján, a polgármesteri hivatal 
szociális ügyintézője és a Családsegítő és Gyermekjólé-
ti Szolgálat munkatársa koordinálta. Az érintettek jelentős 
számban személyesen vették át a lisztet. Aki nem tudott az 
adományért jönni, illetve a részére kiutalt mennyiséget elszál-
lítani, azok számára a Falugondnokság Kft. és az Idősek 
Bentlakásos Otthona gépjárművei utcáról utcára járva szál-
lították, szállítják azt házhoz, nagy örömet okozva az érin-
tetteknek.

Az adományból jut a gyermekétkeztetés, az Idősek Klub-
ja, és az Idősek Bentlakásos Otthona számára is, közvetlenül 
javítva ezzel az ott étkezők ellátását. 

Liszt a rászorulóknak

melyről a különleges madárvilág és növényzet figyelhető
meg. Az út mentén kialakított pihenőhelyek, padok is beépí-
tésre kerülnek. Az útvonalat rövidített, 4000 méteres válto-
zatban is bejárhatja az érdeklődő.  Önerőnk 500 ezer forint, 
amelyet külső forrásból, támogatásból finanszírozunk.

pbm - A négy évvel ezelőtt megalakult képviselő-testület 
nagyon sok megkezdett projektet örökölt, kíváncsi lennék 
hogyan sikerült ezt kigazdálkodni. Gondolom ez olyan téma, 
ami egy önálló beszélgetést igényel, így kérlek a következő 
lapszámban erről ejtsünk szót.

T.L. – Állok elébe!

Köszönöm a beszélgetést és további jó pályázati lehető-
ségeket – az egész településnek – és a lehetőségek mellett 
rengeteg sikert kívánok Neked és munkatársaidnak.

pbm

T.L. - El kell mondjam, hogy ma a hazai és uniós 
rendszerben a legnagyobb pályázási lehetősége az önkor-
mányzatoknak van. (Mellettük a civil szervezetek élveznek 
még kedvező feltételeket.) 

Több oka van ennek: 
1. Az önkormányzat a fenntartója a települési intézmények-

nek, így sokszor maga az önkormányzat jogosult pályázni az 
adott intézmény fejlesztésére.

2. A pályázatok mellé nem csekély mértékű önerőt is 
szükséges – igazoltan – hozzárendelni, mely forrással legin-
kább az önkormányzatok rendelkeznek. 

3. Az intézményekben kevésbé található olyan szakisme-
retekkel rendelkező pályázatíró, aki megfelelő tapasztalattal, 
esetleg kapcsolatrendszerrel rendelkezik. Itt kell megemlíte-
nem az együttműködés fontosságát.

Intézményeink közül kiemelten pályázik az Integrált Sza-
badidő Központ,  a II. Rákóczi Ferenc Általános Iskola és 
Alapfokú Művészetoktatási Intézmény és a Közösségi Ház. 
Speciális programok megvalósítására, rendezvények bonyo-
lítására és oktatási programok végrehajtására tudnak főként 
pályázatot benyújtani. Örömömre szolgál, hogy igen sike-
resen!

pbm - Szóbeszéd tárgyát képezi a tanösvény kialakítása. 
Ehhez mennyi önerőt szükséges tenni és ez megéri-e?

T.L. - Kiemelkedő ökoturisztikai attrakciónak nevezném a 
várhatóan 2006. végére megépülő rákóczifalvai tanösvényt! 

Néhány szóban az előzményekről:
A tanösvény csupán egy eleme a LIFE-SUMAR program-

nak, mely 2004-ben indult el a Vásárhelyi Tervvel együtt-
működve, de önálló projektként Európai Uniós (LIFE) tá-
mogatással valósul meg. Tiszavárkony és Vezseny között 
400 millió Ft összértékû hullámtéri tájrehabilitációt valósít 
meg a program, melynek részeként a rákóczifalvi hullámté-
ren – többek között – kialakítják az ökoturisztikai látványos-
ságokat kínáló tanösvényt. A LIFE-SUMAR programban 6 
tagú konzorcium látja el a szakmai feladatokat, 4 érintett 
Polgármesteri Hivatal támogatásával és közreműködésével. 
A főpályázó a KÖTI-KÖVIZIG. 

A tanösvényről:
A Tisza rákóczifalvai szakasza, az ártér változatos vízgaz-

dálkodású és terepadottságú területe változatos élővilágnak 
ad otthont. A tanösvény kiépítésének célja a feltárt természe-
ti értékek helyszíni bemutatása. A tanösvény mintegy 6000 
méter hosszban épül ki, un. mulcsozott út (mely természetes 
faforgácsból, fanyesedékből készül) vezeti majd a látogatót 
a növényvilág és az állatvilág megismerésére. A túraútvonal 
mentén ismeretterjesztő táblák tájékoztatnak majd az adott 
terület értékeiről, látnivalóiról, érdekességeiről. 

A tanösvényt úgy képzeljék el, mint egy természetes tú-
raútvonalat, mely erdőben, mezőn, fahídon, helyenként 
a Tisza partján vezet. A két méter szélességű út a „papír-
hodály” környékén kialakított pihenőhelytől (parkolóktól) 
indul, átfut három fahídon, s érint egy szintén fából épített 



5  

2006. negyedik szám

Ö N KO R M Á N Y Z AT I  H Í R E K

Rákóczifalván rendben és jó hangulatban lezajlott a vá-
lasztás első fordulója. A 4600 választásra jogosult polgárból 
63 % - 2900 fő - vett részt a szavazáson. 

Az egyéni választókerületben településünkön az alábbi 
eredmények születtek: Iváncsik Imre MSZP kapta a legtöbb 
szavazatot 1504-t, őt követi Dr. Kovács László FIDESZ 
MPSZ 959 szavazattal, harmadik Petronyák László MDF 
154 szvazattal. Pálmai László SZDSZ 130, Bíber József Ti-
bor  MIÉP-Jobbik szövetség 76 és Nagy Endre Attila Mun-
káspárt 43 szavazatot kapott. 

A pártok versenyében szintén az MSZP győzött az első 
fordulóban , 1484 szavazattal. Őt követi a FIDESZ MPSZ 
956 szavazattal. 154 szavazatot kapott az MDF, 146-ot az 
SZDSZ, 72-t a MIÉP –Jobbik szövetség és 28-t a Munkás-
párt.  

Egész évre bérbe adta a polgármesteri hivatal az Iparoskör 
(Régi ESZI) épületét.

A felújítás során kialakításra került négy szoba, egy kö-
zösségi helyiséggel, valamint két vizesblokk, (WC, fürdőszoba) 
és egy étkezőkonyha. 

Ez hossz útávon 8-10 fő számára biztosít kényelmes el-
helyezést. Jelenleg az ásatási munkálatokat irányító régészek 
bérlik, de hosszú távú terveinkben, a település egyik lehetsé-
ges vendégházaként szerepel.

Április 10-én 14.00-kor tartotta ülését a Szolnok Megyei 
Jogú Város Védelmi Bizottsága, melynek területi illetékes-
ségéhez Rákóczifalva is tartozik. A helyi védelmi bizottság 
határoz a terület illetékességéhez tartozó települések árvíz-
védelmi munkáinak összehangolásáról, az együttműködési 
kötelezettségről, hogy a védekezési és kárelhárítási tevé-
kenység zavartalan legyen.

A határozat tartalmazza, hogy a folyamatos munkavég-
zést mindenki köteles elősegíteni és eltűrni.

Meg kell történnie a védekezésbe bevont és bevonható 
erők azonnali számbavételének, és a polgári védelmi szervek 
alkalmazásának. Ennek érdekében április 11-én 16.00-kor a 
községi védelmi bizottság meghatározta a saját akcióprog-
ramját, az árvízi helyzet kezelésére, a felmerülő feladatok 
megoldására.

Választás 2006. I. forduló
Rákóczifalva

Árvízi intézkedések

Mi lett az Iparoskör épületével?
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A Jász-Nagykun-Szolnok Megyei Növény- és Talaj-
védelmi Szolgálat felhívja a lakosság figyelmét, hogy a
tulajdonukban lévő növényvédő szereket, műtrágyákat 
úgy tárolják, hogy azok a legkritikusabb bel- és árvíz-
helyzetben se kerülhessenek a vízbe. 

A folyékony növényvédő szerek zárókupakját úgy biz-
tosítsák, hogy véletlenül se tudjon kifolyni. A por alakú, 
papír csomagolású készítményeket vízmentesen lezárha-
tó műanyag csomagolással kell ellátni. Az így elkészített 
készítményeket olyan magas helyen kell tárolni, hogy a 
legrosszabb körülményt figyelembe véve se kerülhessen
a vízbe. A műtrágyák biztonságos helyre történő szállítá-
sáról gondoskodni kell. Nagyobb tétel esetén a területileg 
illetékes katasztrófavédelmi vezető segítségét kell kérni.

FELHÍVÁS

A Vásárhelyi terv továbbfejlesztése kapcsán megkezdőd-
tek Rákóczifalván a régészeti ásatások, a Jász-Nagykun-
Szolnok Megyei Damjanich János Múzeum és az ELTE 
Régészettudományi Intézete munkatársai irányításával. Az 
utóbbiak a leletfeltárási feladatokra idénymunkásokat is ke-
restek. A felhívásra több mint hatvan érdeklődő érkezett, és 
a dolgozni vágyók közül többen már meg is kezdhették a 
munkát. 

A terv megvalósításának további szakaszában, még több 
munkaerőre lesz szükség, melyet a település önkormányzata 
elsősorban a helyi munkavállalók részére kíván felajánlani.

Leletmentés a Tisza partján
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Rákóczifalva Polgármesteri Hivatala tájékoztatja a lako-
sokat, hogy a gépjármű tulajdonosa köteles a forgalom-
ból véglegesen kivonásra szánt, hulladékká vált gépjár-
művet a 19/2004. KFF Szabályzat alapján Közlekedési 
Felügyelet által regisztrált bontó-hulladékkezelőnek át-
adni. A Nagy és Éder Kft. (Szolnok, Nagysándor József 
út Kenyérgyártól 200 m-re )  regisztrált bontó-hulladék-
kezelő, bontási átvételi igazolást kiadó cég.

A bontási átvételi igazolás kiállításához a következők 
szükségesek:

-a gépjármű;
-a gépjármű forgalmi engedélye, törzskönyve;
-a tulajdonos személyi igazolványa;
-amennyiben nem tulajdonos, akkor 2 db eredeti meg-

hatalmazás a tulajdonostól, 2 tanú aláírásával.
További információ kérhető:
Nagy és Éder Kft.
5000 Szolnok, Nagysándor József út 
Kenyérgyártól 200 m-re (hrsz:15745/7, 15745/9)
Tel./Fax: 56/420-999
E-mail:info@autobonto-szolnok.hu
Web: www.autobonto-szolnok.hu

Rákóczifalva Nagyközség Polgármesteri Hivatalához az 
utóbbi időben több kérés, észrevétel érkezett a helyi közutak 
közlekedési tábláival kapcsolatban.

Több helyen hiányoznak, vagy megrongálódtak az el-
sőbbséget szabályozó táblák, illetve javaslat érkezett sebes-
ség és súlykorlátozó táblák kihelyezésére is. (442. sz. főút 
és a Halastóhoz vezető földút kereszteződésébe, a földútra 
vonatkozóan)

A fentiekre tekintettel 2006. március 24-én felmérésre 
került, hogy a 442. számú főút és az önkormányzat tulajdo-
nában lévő utak kereszteződésénél az elsőbbséget szabályo-
zó táblák megfelelőek-e, illetve a kérés megalapozott-e.

A helyszíni szemle megállapításai alapján megrendelésre 
és 2006. április 6-án pótlásra kerületek a hiányzó és meg-
rongálódott táblák a korábbi állapotnak és az új igényeknek 
megfelelően.

Több tábla egyidejű megrendelése esetén a vállalási ár ked-
vezőbb volt, így a táblák pótlásának költsége: 185.976,- Ft-ba 
került. 

FELHÍVÁS
Május 24-én szerdán újra kihívás napja a Földön. 

Rákóczifalva hagyományosan jól szerepelt a korábbi 
rendezvényeken is. Sokan mutatták meg mire képesek, 
mennyire birják szusszal.
Most is várjuk mindazokat, akik példát adnak mozgás-
ból, sportszeretetből másoknak, vagy mozognak saját 
örömükre, egészségük érdekében. 
Ezen a napon újra lehetőség nyílik mind a sportcsar-
nokban mind a sporttelepen 15-15 perc ellenőrzött test-
mozgásra gyereknek, felnőttnek egyaránt. A szervezők 
mindenkit szeretettel várnak mindkét helyszínen 7.45-
19.00-ig.

Roncsderbi

Új KRESZ-táblák is segítik 
a biztonságosabb közlekedést településünkön

Rákóczifalva lakossága élt az április első hétvégéjére 
meghirdetett lomtalanítási akcióval, melyet az időjárás is 
támogatott.

Az akció annyira sikeres volt, hogy a családok számá-
ra fölöslegessé vált és már egyéb célokra hasznosíthatatlan 
dolgokat igen nagy mennyiségben, összesen nyolcszáz-
tizenöt köbmétert (ez 21 vasúti vagont töltött volna meg) 
hulladékot tettek ki a lakók a porták kapui elé, melyből száz 
köbmétert a REMONDIS Rt. elszállított, a többit a falugond-
nokság 16 munkatársa három napon keresztül, négy járművel 
tudta kihordani a helyi szemétlerakóba.

Sikeres tavaszi lomtalanítási akció

Meghívó érkezett a Mezőtúr-Tiszazugi Vízgazdálkodási 
Társulattól ( 5400 Mezőtúr, Kossuth út 34. ) a Polgármeste-
ri Hivatalhoz. Azt tudatták hogy 2006. március 31-én 9.00 
órakor évi rendes közgyűlést tart a Társulat, amelyre meg-
hívják az Önkormányzatot illetve a földtulajdonosokat. Az 
Önkormányzat a meghívásról azonnal telefonon és levélben 
is tájékoztatta  Demecs László, Bugyi Endre valamint Ko-
vács Béla urakat, kérve Őket hogy képviseljék a gazdákat 
e hivatalos fórumon, segítve ezzel a folyamatosan általuk 
jelzett problémák megoldását. Az érintettek közölték: nem 
vesznek részt ezen a közgyűlésen. 

A közgyűlésről hangfelvétel is készült, amelyet a Rákóczi 
Hírmondó 2006. április 1-jén közvetített.

Belvizelünk
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L E A D E R +

Március 28-án a Közép-Tiszai Turizmusfejlesztési Ak-
ciócsoport Rákóczifalván a Varsány Közösségi Házban tar-
totta meg projektindító értekezletét. Történt ez azt követően, 
hogy az akciócsoport sikerrel pályázott a LEADER+  pro-
jektre és 100 millió forint támogatást nyert el az általa beha-
tárolt vidék fejlesztésére.

Az értekezlet meghívott vendége Kovács Attila úr volt, 
a Földművelésügyi és Vidékfejlesztési Minisztérium Agrár-
vidékfejlesztési és -környezetgazdálkodási Főosztályának 
osztályvezetője, aki ünnepélyes keretek között nyújtotta át 
az akciócsoport részére az „Európai Falu” LEADER+ táblát. 
Többek közt arról beszélt, hogy nagyon fontos szerepük van 
ebben a tevékenységben és a program sikerében az akciócso-
portot alkotó települések (Tiszapüspöki, Szajol, Rákóczifalva 
és Kengyel) polgármestereinek, de feltétlenül teret kell en-
gedni a civileknek, magánszemélyeknek és vállalkozóknak. 
Minél több emberhez kell eljuttatni annak a lehetőségnek a 
hírét, hogy itt van egy projekt, amelyből az önkormányzatok 
mellett a magánszemélyek, civilek, vállalkozók is részesül-
hetnek. Azt kérte az akciócsoport tagjaitól, hogy legyen ez 
egy nyitott közösség. Ezt követően szólt a LEADER program 
hosszabb távú lehetőségeiről, amelyek a most nyertes csopor-
tok részére nyitva állnak.  

Ezt követően az akciócsoport tagjai tájékoztatást kaptak 
arról, hogy az elnyert összeg helyi szintű pályázati kiírások 
során kerül felosztásra és lehetőség van további tagok be-
kapcsolódására. A helyi pályázati feltételeket az akciócsoport 
gesztor szervezete írja ki és így kerülnek a program helyi 
kedvezményezettjei kiválasztásra. A felállított LEADER iro-
da munkatársai segítséget nyújtanak a pályázatok elkészítésé-
ben, akár civilszervezet, akár magánszemély, vagy vállalkozó 
a pályázó.

Az akciócsoportban folyó munkáról, a megnyíló pályázati 
lehetőségekről szándékaink szerint folyamatosan tájékoztatni 
kívánjuk a lap olvasóit.

                                                       pbm

Hazánk uniós csatlakozása lehetőséget biztosít az elmara-
dott térségek gazdasági és társadalmi fejlődéséhez. Az Euró-
pai Unió tapasztalatai nyomán nálunk is elindult az Agrár- és 
Vidékfejlesztési Operatív Program keretében a LEADER+ 
program, amely az Unió eddigi legsikeresebb vidékfejlesz-
tési programja. 

Ez Magyarországon nagyon sikeresen előkészített munka 
volt. Ennek bizonyítéka, hogy az újonnan csatlakozó országok-
ból összesen 80 közösség pályázott eredményesen, és eb-
ből 67 magyarországi településcsoport, köztük három Jász-
Nagykun-Szolnok megyei.

Ezek:
-„JÁSZ-SAROKPONT” Összefogás a Térség Jövőjéért, 
-Közép-Tiszai Turizmusfejlesztési Akciócsoport és a 
-Tíz Kun Település Akciócsoport 
akik első körben kapnak lehetőséget, a helyi vidékfejlesz-

tési terveik megvalósítására. 
Április 5-én Rákóczifalva adott otthont e három közösség 

képviselőinek találkozójára. A három nyertes akciócsoport 
képviselője ismertette Leader kistérségük programját, célja-
ikat.

A rendezvényt a Magyarországi LEADER Közhasznú 
Egyesület szervezte, amely valamennyi hazai akciócsoport 
segítését végzi. A LEADER Napot megtisztelték a Közép-
Tiszai Turizmusfejlesztési Akciócsoport-hoz tartozó telepü-
lések országgyűlési képviselői, Iváncsik Imre HM politikai 
államtitkár és Herbály Imre az Országgyűlés Mezőgazdasá-
gi Bizottságának alelnöke is.

A rendezvény előadói 
-Ficsor Ádám, FVM Politikai Államtitkárság titkárságve-

zetője,
-Paszternák Tímea, a Mezőgazdasági és Vidékfejlesztési 

Hivatal Leader Osztályának vezetője,
-Csák László, JNSZ Megyei Vállalkozásfejlesztési Ala-

pítvány ügyvezető igazgatója
voltak.
A rendezvény nagyon sikeresen zárult, megkezdődött 

a csoportok közötti együttműködés, mely lehetővé teszi a 
későbbiekben a rendszeres tapasztalatcserét is. A jelenlévő 
akciócsoportok képviselői itt vették át az „Európai Falu, a 
Leader Közösség tagja” települést jelző táblákat is.

Tudósítás a projektindító értekezletről Leader nap
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HOL TART A SZOLGÁLTATÓHÁZ ÉPÍTÉSE?
A Rákóczi Lap ez évi első számában olvasói kérdésre, 

miszerint mi az utolsó dátuma a COOP áruház átadásának, 
Kun Árpád úrtól azt a választ kaptuk, hogy „a teljes projekt 
kivitelezésének végső dátuma március vége, április közepe. 
Ezen belül az áruház átadása – ami időjárás függő – várható-
an február körül megtörténhet és február végén megnyitható 
lesz”.

Ennyit az előzményekről.
2006. március 29-én – Tóth Lajos polgármester úr által 

kezdeményezett – sajtótájékoztatón Kun Árpád úr a beruházó 
képviseletében az alábbiakról tájékoztatta a megjelenteket. 

Az eredeti tervek szerint 2005. év végén, ez év elején kí-
vánták befejezni a beruházást, azonban a csökkenő lakáspiac 
miatt a kivitelezés csúsztatása vált szükségessé. Az ÁFA csök-
kenése mérsékli az árakat.  Az emeleten 15 lakás – egyenként 
40 és 70 négyzetméteresek – készül el, ebből mindenféle 
hírverés nélkül már 7 darabot tudtak értékesíteni, a további 
vásárlók már napokon belül megtekinthetik a 70-80%-os kéz-
szültségi fokban lévő lakásokat. Így elkerülhetik, hogy rájuk 
süssék a szélhámosság bélyegét, és már megkezdhetik az 
előlegek begyűjtését. A lakások négyzetméter árát bruttó 180 
ezer forintban határozták meg.

A további tervekről elmondta, hogy a COOP üzlet 600 
négyzetméteres lesz, körülötte parkolóval és kerékpár-tároló-
val. Lesz itt egy 90 négyzetméteres orvosi rendelő, amelyet az 
önkormányzat szakrendelőként fog üzemeltetni. Az épületben 
kialakításra kerül még 4 darab, egyenként 35-40 négyzetmé-
teres kis üzlet, amelyből egy már elkelt. A földszinti garázsok 
a lakásokhoz tartoznak majd. 

A csapadékos időjárás meglehetősen késleltette az üzlet ki-
vitelezési munkáit, így az eredeti tervek ellenére nem tudták 

húsvétra átadni a vásárló közönségnek. A lakásokat május 
végéig szeretnék olyan állapotba hozni, hogy használatba 
vételi engedéllyel rendelkezzenek. Az itt és ekkor elhangzot-
tak szerint a beruházó abban bízott, hogy az orvosi rendelő 
egy-két héten belül átadásra kerül az önkormányzat részére. 

Kun Árpád úr megköszönte a rákóczifalvi önkormányzat-
tól kapott segítséget és megragadta az alkalmat, hogy ezúton 
kérjen elnézést a helyi lakosoktól, ha olyasmit voltak kény-
telenek csinálni, ami esetleg borzolta kedélyüket. 

Ugyanitt Tóth Lajos polgármester úr azt nyilatkozta, 
amennyiben 3 héten belül átadásra kerülnek a rendelők, úgy 
nincs akadálya, hogy a fogorvos május hónapban átköltöz-
zön. A szakorvosi rendelőben előreláthatólag szeptember 
hónapban indulhat a rendelés. 

Beszélt arról is, hogy ez a projekt az önkormányzatnak 
egyetlen fillérjébe nem került, a telek fejében kapjuk a két
orvosi rendelőt.

Az első tavaszi – kicsit esős – reggelen megszokott buszo-
mat lekésve az a gondolatom támadt, hogy teszek egy sétát a 
főúton és a Községházától indulok munkába. Jól tettem!

Az egyébként is kora reggeli jó hangulatom fokozódott. 

Most már nem titokzatoskodom, elárulom mi volt örömöm 
tárgya. Meg fognak lepődni! Kb. egy kocsinyi kavics. (El-
lendrukkereim arcát látom amint mondhatják, ez jellemző 
rám, ha egy marék „anyag” vált ki bennem örömet.) 

A jó érzés pedig azért költözött szívembe, mert néhány 
hónapja (akkor is esett, de őszi eső) lakossági kérdésként ve-
tettük fel a lapban az óvoda előtti áldatlan állapotot. És ez 
most már megszűnik, javítva óvodás és szülő reggeli – nyű-
gös -, napkezdeti közérzetét. Az apró öröm is öröm, pláne ha 
sok van belőle. 

Mi – írott sajtó – közkatonái továbbra is tesszük a dol-
gunkat, szemlélődünk, néha piszkálódunk, de mindezt a ha-
ladás érdekében tesszük és azért, hogy a jobb környezet, az 
anyagi világ is lehessen lelki gyönyör a hétköznapi ember 
életében.
Elmondhatom, a mai napom jól kezdődött és bízom benne, 
hogy mások is tudnak örülni ilyen apróságoknak is.

pbm

ELSŐ TAVASZI NAP
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D Í J A Z O T T J A I N K

 A díjazottak közül a 
Rákóczifalván adható 
egyik legrangosabb ki-
tüntetést, a Rákóczifalva 
Díszpolgára Címet kap-
ta Páldi Ernő.
-Mióta él Ernő bácsi 
Rákóczifalván?

 Tősgyökeres 
rákóczifalvi vagyok. Itt 
is születtem 1928-ban,  
éppen ezen a helyen, 
ahol most a házunk áll, 
de a házat 1956-ban át-
építettük. Édesanyám 
Kunszentmártonban, 

édesapám Mesterszálláson  született. Édesanyám mint ház-
tartásbeli, édesapám földműveléssel és fuvarozással foglal-
kozott,  8 hold föld, két ló  és egy tehén biztosította a megél-
hetésünket. Nekem is, mint  az akkori gyereknek azokban a 
nehéz időkben is gondtalan gyerekkorom volt.

Az 1944. évi bombázás a mi családunkat is súlyosan 
érintette, édesapám az egyik lábát elvesztette, én pedig a 
lábamon és a kezemen sérültem, katona ezért nem voltam. 
Testvéreim elmentek tanulni, én idehaza maradtam. A 8 ál-
talános mellett valami szakmát kellett tanulni.

- Hogyan alakultak ezek az évek?
-A szakma választásánál meghatározó volt a sérülésem, 

ezért lettem férfiszabó, Hovanyecz Jánosnál 1946-ban. Az
inasévekben a tanulás után ugyanott folytattam a segédidőt 
is, a vizsgára is itt készültem. Akkor még teljesen más tech-
nikával készítettük a zakót, sokat kellett gyakorolni ahhoz, 
hogy „kivilágosodjon” a szakma minden fortélya. A kész öl-
tönyöket házhoz vittük, ezt az inasok szívesen tették, hiszen 
a borravalót ők kapták. Egy ilyen kiszállításnál hárommillió 
pengő borravalót kaptam – a szám igen nagy, de az értéke 
filléres volt. Ezután a munkásévek következtek. Édesapám
1951-ben , majd édesanyám 1959-ben, gyógyíthatatlan be-
tegségben meghalt, s számomra a nagybetűs ÉLET megkez-
dődött, mivel egyedül maradtam. Testvéreim élték a maguk 
életét, János bátyám már nős, családjával a mezőtúri tanyá-
kon tanított. Bandi testvérem az egyetem elvégzése után 
Budapesten maradt.

-Volt-e akkor társadalmi élet a faluban? Ebbe  Ernő bácsi 
is bekapcsolódott? 

-1948-ban Rákóczifalván volt egy ifjúsági találkozó. 
Biztos vannak, akik még emlékeznek rá. Csabai József 
néptánctanár tanításával végigtáncoltuk a főutcát egészen 
a nagydombig. Majd színdarabokat játszottunk, a János vi-
tézt, én a francia király voltam. Nagyon nagy sikere volt. A 

színdarabok eljátszása pezsgőbbé tette a falu  életét. Sokat 
lehetne írni az akkori életről, az  Iparos Kör, a Kisgazda Kö-
rök életéről.(pl.: a kuglipálya, a biliárd, stb.)

-S mikor alapított családot Ernő bácsi?    
- 1959-ben megnősültem, feleségem is varrónő. Pár év 

múlva megszületett kislányunk, Erzsike. Nehéz évek kö-
vetkeztek, nehezen lehetett munkát találni, mint férfisza-
bó kisiparos. A konfekció megjelenése megnehezítette a 
férfiszabók munkáját, mert nem bírták megfizetni a varra-
tást, hisz ugyanannyiért már kész ruhát vehetett. Pár évet a 
tsz-ben dolgoztam, és ekkor végeztem el a mezőgazdasági 
technikumot, Törökszentmiklóson. Aztán a honvédségnél 
kaptam munkát. Minden évben, augusztus 20-án Pestre 
kellett menni, mert a tiszteknek mi raktuk rendbe a ruháit, 
mi készítettük fel a felvonulásra. Két nagyobb állomás volt 
még, a KEVIÉP és a Tiszamenti Vegyiművek, innen mentem 
nyugdíjba. Természetesen az akkori szocialista  brigádban is 
mozgalmas életet éltünk.

- Hogyan tervezte meg a nyugdíjas éveket?
- 1988-ban jöttem nyugdíjba, és tudatosan terveztük fe-

leségemmel a nyugdíjas időt. Tiszaföldváron vettünk földet, 
melyben 120 termő gyümölcsfa, és 800 tő lugasszőlő volt. 
Ezt művelni kellett, tapasztalatunk, gyakorlatunk nem volt, 
ezért kerestük a lehetőséget, a növények ápolására. Később 
Bindics István kertészmérnök és Király István közbenjárá-
saival megalakult a rákóczifalvi Kertbarát Kör. Ekkor Tábo-
ri Béla volt az elnök, tőle vettem át a további munkát.

 Akkoriban nem volt sok civil szervezet a faluban. Nagy 
lendülettel láttuk el a feladatot,  minden helyre elkísért fe-
leségem is, aki segítőm volt a vezetésben, szervezésben is. 
Budapestre havonta följártunk előadásokat hallgatni. Ott 
rengeteg információra tettünk szert. Ha megláttunk egy ér-
dekes dolgot, átgondoltuk, hogyan lehet hazahozni. Példá-
ul szorgalmaztuk volna az amaránt termelését, de sajnos az 
aratásához speciális gép kellett volna. Az előadásokat nemcsak 
a kertbarátoknak, hanem falu szinten szerveztük. Példá-
ul próbáltunk segítséget adni a környezetbarát vegyszerek 
megismeréséhez, használatához. Elsőként rendeztünk egy 
Kertbarát-találkozót május 1-jén 170 meghívottal, ahol ne-
ves személyek tartottak előadást és a megyei civil szerveze-
tekkel is felvettük a kapcsolatot.

- Szívesen emlékszem az évenkénti kiállításokra, melyeket 
a gyerekek is érdeklődve tekintettek meg. Honnan kerültek 
ide ezek az érdekes, különleges növények?

-Valóban újdonság volt. Gödöllőn volt az Országos Kert-
barátok kiállítása, és mivel kapcsolatban voltunk az Orszá-
gos Kertbarát körökkel, kértük a segítségüket, hogy mi is 
megmutathassuk azokat az érdekes növényeket.

II. Rákóczi Ferenc születésének 330. évfordulója keretében 5 fő részére adtak át 
az önkormányzat képviselő-testülete által alapított díjakat és dicséreteket. Lapunk 
folyamatosan bemutatja őket.

Folytatás a 17. oldalon
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D Í J A Z O T T J A I N K

Idén, II. Rákóczi Fe-
renc fejedelem születé-
sének 330. évfordulóján 
Jobbágyné Incze Erzsé-
bet asszony, polgármeste-
ri dicséret kitüntetésben 
részesült. A kitüntetést, 
melyet eddig nem sokan 
kaptak meg településün-
kön, – az indokolás sze-
rint – Rákóczifalva éle-
tében való lelkiismeretes, 
felelősségteljes szervező, 
közösségi építőmunka el-
ismeréseként adományoz-
ta a képviselőtestület. 

Erzsikét, aki közel 20 évig kalauzként dolgozott, az utóbbi 
időben mindenki úgy ismeri, mint az újságos pavilon árusát, 
egyben a „Fortuna istenasszony helyi képviselőjét”, mint a 
Szerencsejáték Rt. kirendeltségének munkatársát.  Aki esetleg 
itt nem találkozik vele, megtalálhatja a helyi labdarúgó csapat 
mérkőzésein rendezői és jegyszedői feladatai ellátása közben, 
vagy az éppen esedékes bál rendezői gárdájában. Azt, hogy 
nem tud nyugodtan ülni és otthon kötögetni, vagy keresztrejt-
vényt fejtegetni, állítása szerint édesapjától örökölte és ezt az 
örökséget Árpád fia már tovább is vitte.

 Ő az örökmorgó újságárus, aki azt vallja, hogy aki itt él 
a településen, annak kutya kötelessége a faluért tenni vala-
mit. Ez lehet kemény építőmunka is, de minimum odafigye-

Egy a kitüntetettek közül
lés, szóvátétel és kritikai jellegű, de jóakaratú segíteni akarás. 
Azt, hogy aki ennyire szeret pezsegni, a település érdekében 
dolgozni, miért nem képviselőtestületi tag, azzal magyarázza, 
hogy szívesen segít, de olyan munkát, ami kötelező jellegű 
időtöltéssel és igénybevétellel jár nem tud felvállalni. 

Az újságos pavilon környékén senki nem bánthatja a gaz-
dátlan, csavargó kutyákat, amik itt ennivalót, itató edény 
találnak maguknak, főleg a hideg napokon. Itt megszűnik a 
kóborkutya státusz számukra és kedvencek lesznek egy idő-
re.

Erzsike azon kevesek egyike, akik rászólnak a szemetelő, 
esetleg illetlenül hangoskodó, vagy trágár szavakat használó 
gyerekekre, kockáztatva a visszafeleselést és obszcén szava-
kat is. Elve, ha sért bennünket valami, legalább annyit tegyünk 
ellene, hogy szóvá tesszük, beszélünk, írunk róla, merthogy 
újságunk egyik rendszeresen dolgozó lelkes szerkesztőségi 
tagja is. Segít a helyi rádió szerkesztőségének, rendszeresen 
besegít a különböző civil szervezeteknek és a polgármesteri 
hivatalnak, valamint a falugondnokságnak. Aki ennyi közös-
ségi munkát végez, szívesen venné, ha napjai 28-30 órából 
állnának, de ezt még ő sem tudja elintézni.

Rövid beszélgetésünk alatt természetesen eladott egy tu-
cat újságot, megvígasztalt egy szomorú szerencsejátékost és 
továbbított több szelvényt a szerencsejátékba. Élmény volt 
figyelni energikus munkáját, pedig már közeledett a záróra,
elvileg már fáradt volt.

Erzsike, gratulálok a kitüntetésedhez, de meg kell hogy 
jegyezzem, könnyű dolga volt a képviselőtestületnek a díj 
odaítélésekor. 

F.F.

Ha valamit mondunk, bizonygatunk és ha arról van szó, 
hogy megírjuk, rögtön megváltozik a vélemény. Már akkor  
nincs bátorság megírni. 

Miért van az, hogy még mindig törnek, zúznak egyesek. 
Titok, hogy ki, mert nem kapják el őket. 

A falugondnokság dolgozói rendszeresen takarítanak, 
javítanak, hiányt pótolnak, mert szinte naponta vagy vala-
mit összetörnek, vagy megrongálnak, vagy elvisznek. Egyik 
reggel munkába jövet észleltem, hogy minden hirdetés a táb-
láról a földön van. Vajon kinek a keze akadt bele? És miért? 

Egyik nap láttam, hogy egy vak ember kitapogatta a sze-
metest és ott oltotta el a cigaretta csikket. A látó embereknek 
is követni kellene a példát.

Az emlékmű éjszakai megvilágító lámpát kiszakították a 
helyéről. A buszmegálló ablaküvege kitörve, a szemét kibo-
rítva, szétszórva. Olcsó „játék”, de csak buta embereknek. 

Esténként versenyt köpnek az újságos üzlet ablakára. Rá-
adásul még gusztustalan is. 

Miért van?                                                   Jobbágyné

Miért van?

A Folyómenti Régiók Szövetségének tagjaként 
Rákóczifalva is szerepel a 2006-os szövetségi naptárban. 
A naptár megjelentetését és terjesztését a görög partner: 
Trikala végzi. A kiadvány eljut az unió 10 országába, 24 
partner szervezethez, valamint az országok vezetőihez, 
irányító hatóságaihoz. 
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VOLT EGYSZER EGY ELŐADÁS…

1956 tavaszán Rákóczifalván több mint hatszáz gyer-
mek járt az általános iskolába. A község első embere, párt-
titkára Mari Béláné volt. Egy kiló kenyér 3 forint 60 fillér-
be került. Az április 25-ei színi előadásra, a Lili bárónőre 
pedig 6, illetve 8 forintért lehetett belépőjegyet vásárolni. 
S a falvaiak vásároltak is: több százan tekintették meg az 
operett előadásait az akkori kultúrház színháztermében. A 
darabot dr. Rékási Pál vezényelte, akinek más ok miatt is 
emlékezetes az 1956-os esztendő: éppen ötven esztendeje 
lett tagja az ügyvédi kamarának - a jubileumi aranygyűrűt 
a napokban vette át. Vele beszélgetek ötven esztendővel a 
bemutató után.

- Mari Béláné volt akkor a pártbizottság elnöke, ő kér-
dezte meg tőlem, tudnék-e a kultúra ügyén valamit lendí-
teni – kezdi az emlékezést dr. Rékási Pál, Pali bácsi. – Egy 
esztendővel korábban Huszka Jenő leánya, Huszka Mária, a 
szolnoki Szigligeti Színházban a Lili bárónő című operett-
ből adott elő dalbetéteket zongorán. Innen jött az ötlet, hogy 
vigyünk színre egy Huszka-darabot, a Lili bárónőt.

- Miért éppen Önre gondolt a párttitkár? Volt esetleg szí-
nészi, zenei előzménye a felkérésnek?

- Színészi nem, de zenét tanultam Herkó Páltól. Egy szol-
noki nagy zenekarban hegedültem is akkoriban. Valószínű-
leg arra gondolt a párttikárnő, hogy meg tudom oldani ezt a 
feladatot… 

- Hogy kezdtek a munkának?
- Kiválasztottuk a darabot. S mivel csak zongorakot-

tánk volt hozzá, megkérdeztem Herkó Pali bácsit, tudná-e 
hangszerelni a darabot? Tudta. Így már lett egy partitúránk 
is. Varga Lajosné Irénke – Varga tanár úr felesége – lett a 
darab rendezője. Az ő segítségével összeverbuváltunk egy 
lelkes csapatot, így összeállt a szereplőgárdánk. 1956 elején 
már a zenekari próbák is elkezdődtek…

- Kikből állt a zenekar?
- Zenei tanítómesteremnek, Herkó Pálnak volt egy saját 

zenekara, ezt a zenekart bővítettük ki. A zenekari próbák 
után kezdődtek az olvasópróbák. Kiss Istvánnal, az akkori 
iskolaigazgatóval, aki egyben a kultúrház igazgatója is volt, 
kitűztük a bemutató időpontját is: április 25.! Abban a kul-
túrházban igazi színházterem volt ám: nagyszínpad, zeneka-
ri árok, fűtött nézőtér… 

- Kik játszottak a darabban?
- Több pedagógus is volt a társulatban, de volt a szerep-

lők között gyári munkás, adminisztrátor, iparos, fodrász, 
szabó, tánctanár, de még sportoló és műszerész is. Nagyon 
tehetséges és rendkívül lelkes csapat volt. Nem voltak ezek 
az emberek zeneileg képzettek, de jó nótások voltak, öröm 
volt őket hallgatni.

- Volt-e folytatás?
- Olyan sikere volt a darabnak, hogy összesen hat(!) al-

kalommal került előadásra az operett. Sőt, a siker miatt az 

iskola nevelőtestülete színre vitte Csiky Gergely: Nagyma-
ma című darabját is. De voltak dalestek is… Ilyen csapat 
sem előtte, sem azóta nem volt Rákóczifalván. Az operett 
díszleteit Bata Mihály, községünk szülötte készítette. Mi-
hály Chiovini-tanítvány volt, aki évekig dolgozott a berlini 
Operában, majd a Magyar Televíziónál is vezető díszletter-
vezőként. Budapesten számos kiállításon megtekinthetők a 
képei.

- Mi lehet az oka, hogy azóta sem volt ilyen társulat? Mi-
ért csak az 50-es éveket jellemezte ez a pezsgés?

- A forradalom leverése után elhangzottak olyan kijelen-
tések, miszerint: „Ellenforradalmárok ne szerepeljenek, ne 
játszanak!” – idézi föl Pali bácsi az 56-os őszi eseményeket. 
– De hogy kikre gondoltak, azt a mai napig sem tudjuk… 
Az ilyen megjegyzések arra voltak csak jók, hogy elvegyék 
a kedvünket. Fölszippantotta a nagyvilág ezeket a tehetsé-
ges embereket. Sokan elkerültek Szolnokra, s néhányan még 
messzebbre is. Amikor a kultúrház összedőlt, a lehetőség is 
összedőlt az épülettel együtt. Meg aztán más világ van: jött a 
televízió, s vele megváltoztak a szórakozási szokások is. De 
még vagyunk néhányan, akik elmondhatjuk a maiaknak: ép-
pen ötven esztendeje volt egyszer egy társulat, volt egyszer 
egy előadás…, s nekünk maradt az emlék!

Császiné Csáti Réka 

Ötven éve állították színpadra a Lili bárónő című operettet Rákóczifalván
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I F J Ú S Á G  O L DA L A

Kedves olvasóink biztosan emlékeznek, hogy már koráb-
ban bemutatkozott a Rákóczifalva Ifjúsági Információs Pont 
(RIIP).

2005 októberében jött létre ez az ifjúsági zóna, a közsé-
günk vezetősége, pontosabban Tóth Lajos polgármester úr 
kezdeményezésére.

Most maguk a fiatalok mondják el véleményüket, meglá-
tásukat és ötleteiket.

B. Brigi (15 év): „Nagyon szeretek ide járni, mert jókat 
lehet szórakozni, főleg bulizni. A szabad időmet mindig itt 
töltöm, mert sok jó emberrel lehet megismerkedi, és szóra-
kozni. Egyszerűen szeretem a RIIP-et. Erika nénivel nagyon 
jókat lehet beszélgetni és ő mindenben segít nekünk. Szere-
tek ide járni főleg a jó pasik miatt. Mióta megnyílt a RIIP, 
azóta sokkal több emberrel ismerkedtem meg és a modorom 
is változott. Nagyon szeretek Erika néninek segíteni min-
denben, amiért ő hálás. Nagyon szeretek itt lenni.”

H. Laci (18 év): „Jó hely, lehet bulizni, lehet ping-
pongozni, kondizni, beszélgetni, ismerkedni, a szabad időn-
ket hasznosan eltölteni.”

Sz. Kitti (14 év): „Szerintem nagyon jó a RIIP. Jók a bu-
lik, mindig jó a hangulat. Sokan járnak ide. Az a baj, hogy 
hétköznap, csak 20.00 óráig van nyitva, és vasárnap, hétfőn 
zárva van. Szerintem nagyon jó hely, és itt gyorsan telik az 
idő. Lehet jókat beszélgetni, és még elég sok mindent csi-
nálni.”

D. Kristóf (16 év): „Nagyon jó a RIIP, mert jó bulik szok-
tak lenni, csak az a baj, hogy korán (éjfélkor) végetér.”

K. Elvira (17 év): “Nagyon jó a RIIP, lehet bulizni, beszél-
getni és jókat hülyülni. Nagyon jó, hogy a fiataloknak lett egy 
olyan hely, ahol lehet szórakozni, normális emberek között. 
Én itt olyanokkal is jóba lettem, akikkel régebben utáltuk 
egymást. Már sokkal hamarabb létre kellett volna hozni a 

Fiatalok véleménye a RIIP-ről
RIIP-et. Csak az a baj, hogy vasárnap és hétfőn nincs nyitva, 
ami végül is megérthető, mert Erika néninek is kell egy kis 
magánélet, mert keddtől szombatig minden délután itt ül ve-
lünk, amit mi nagyon köszönünk neki.”

S. Gábor (17 év): „Azért szeretek a RIIP-be járni, mert 
sok a szép lány, jók a haverok. Csak az a gond, hogy két he-
tente van buli. Amúgy nagyon jó hely, és jó a hangulat is.”

Bede Brigi (17 év): „Jó hely a RIIP! A bulik is jók, csak 
tovább tarthatnának. Van egy két nem szimpatikus ember, de 
amúgy jó hely.”

H. Zoli (16 év): „Jó a hangulat, lehet pingpongozni, bez-
szélgetni, szórakozni.

K. Teodóra (14 év): „Jó bulik szoktak lenni, itt mindig 
jó a hangulat, csak az a baj, hogy vasárnap és hétfőn nincs 
nyitva. Sokféle szórakozási lehetőség van. Egyszerűen jó a 
közösség. Erika néni is mindenben segít nekünk.”

R. Zsolt (27 év): „Azért jó a RIIP, mert a fiatalok nem
az utcán csavarognak, hanem egy közösségben töltik sza-
badidejüket. Az a gond, hogy egy pingpongasztal van, nincs 
csocsó és biliárd asztal. Továbbá számítógépek kellenének, 
sportszerek és olyan eszközök, amelyek lefoglalják a fia-
talokat. Ennek következménye, hogy kevesebben járnának 
kocsmába, ahol szomorú, de kiszolgálják a fiatalkorúakat.
Itt a bulik idején mindig van felnőtt felügyelet. Lassan olyan 
már, mint egy második otthon, mert a fiatalok beosztják ma-
guk között a takarítást, egymás viselkedését kontrollálják. 
Nem lehet a fiatalkorúaknak dohányozni és ezt az idősebbek
be is tartatják. Csúnya szavak használata egyre ritkább, ami-
óta megnyílt a RIIP. Mindenekfelett azért minden tiszte-
letem Fábián Erikáé, alias „anyjuk”-é, amiért felvállalta 
ezt az egészet.”

(legközelebb a felnőttek köreiben végzünk véleménykuta-
tást a RIIP-ről)

Április első vasárnapján megtelt a sportcsarnok ovisok-
kal. Nagy nap volt ez a Virágoskert óvoda számára. Hetek 
óta készültek, hogy megmutathassák szüleiknek és ovis tár-
saiknak kis műsoraikat. Komoly koreográfiával felkészült 6
csoportot láthatott a közönség. A hatás nem maradt el már 
az első fellépőket vastapssal fogadták. És ez a tapsvihar 
meg is maradt a műsorok végéig. Sorrendben a legkisebb 
csoport kezdte a gála műsorát. A gyerekek sokszínűségét jel-
lemzi, hogy szerepeltek a repertoárjaikban színes kendővel in-
tegetők, kismackók, koboldokkal táncolók, török basák hárem 
hölgyeikkel, százlábúak és álomszőnyegen táncolók.

Összességében a tüneményes gyerekek nagyszerű műsorral 
kápráztatták el a nagyérdemű közönséget. Nem hagyhatom szó 
nélkül az óvodai dolgozók lelkiismeretes, fáradtságos munkáját 
sem, mivel ez a műsor nélkülük sem jöhetett volna létre.
                    Köszönjük!   M.P.Zs.

Ovigála
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I S KO L Á N K

A találkozóra Budapestről, Tószegről, Szerencsről, Szol-
nokról érkeztek versenyzők. A házigazda szerepét betöltő 
Rákóczifalvát három nyolcadik osztályos tanuló képviselte: 
Németh Ádám 8.c, Tóth Kitti 8.c és Komáromi Gréta 8.a 
osztályos tanulók.

A találkozón a versenyzőknek a Rákóczi család vala-
melyik tagját kellett méltatni egy 8-10 perces kiselőadás 
keretében. Az előadás során különféle demonstrációs esz-
közöket kellett és lehetett használni. A téma jellegének meg-
felelően térképet, audióvizuális eszközöket, illetve a legmo-
dernebb informatikai eszközöket.

A versenyzők munkáját 3 fős zsűri értékelte (Tóth Lajos 
polgármester, Dr. Varga János jegyző és Bánhegyi Ferenc 
tankönyvíró-történész), az adatgazdaságot, az ok-okozati 
építkezést, a topográfiai és kronológiai ismereteket illetve az
igényes nyelvi megformálást tartva szem előtt.

A résztvevők alapos felkészültségről tettek bizonyságot. 
A jelenlévő szaktanárok és a zsűri egybehangzó véleménye 
szerint ez a verseny a tehetséggondozásnak rendkívül fontos 
színtere, ezért a találkozó megrendezését mindenkor föl kell 
vállalni a jövőben is.

A versenyen született eredmények szerint iskolánk rész-
vétele különösen sikeres volt.

Németh Ádám I. helyezést ért el (Téma: Rákóczi 
Zsigmond)

Tóth Kitti külön díjban részesült (Téma: Öreg Rákóczi 
György)

Komáromi Gréta külön díjban részesült (Téma: II. Rákóczi 
György)

Mindhármójukat szerény személyem készítette föl a ver-
senyre.

Czirmayné Kocsis Róza
munkaközösség-vezető

Kis Történészek Országos Találkozója
2006. március 27.

Névadónk II. Rákóczi Ferenc születésének 330. évfordulója 
tiszteletére szervezett programunkon vendégeink voltak az 
alábbi iskolák felkészítő tanárai és diákjai.

•Testvériskolánk Vizsoly Rákóczi Zsigmond Általános 
Iskola

•Budapest II. Rákóczi Ferenc Általános Iskola
•Szerencs Rákóczi Zsigmond Általános Kéttannyelvű 

Iskola, Alapfokú Művészetoktatási Intézmény és Csalogány 
Napközi Otthonos Óvoda

•Szolnok II. Rákóczi Ferenc Általános Iskola
•Szolnok Belvárosi Általános Iskola
•Szolnok Mátyás Király Általános Iskola
•Martfű József Attila Általános Iskola
•Rákócziújfalu Herman Ottó Általános Iskola
•Kőtelek Általános Iskola
•Tószeg Általános Iskola
•Tiszajenő Általános Iskola

A legtöbb iskola a Kistörténészek Országos Találkozójára 
küldött versenyzőket. Az ország 10 különböző iskolájából 
érkező tanulók tartalmas, színvonalas előadásait és repre-
zentációit hallgatta meg a zsűri.
Prózamondó verseny
A zsűri elnöke: Virág Gyuláné tankönyvszerző az Apáczai 
Kiadó képviseletében
Tagjai: Nyíri Istvánné tankönyvszerző
            Kecskés Istvánné tanító
            Császiné Csáti Réka művelődésszervező

I. helyezett: Gergely Viktória a rákócziújfalui Herman 
Ottó Általános Iskola 8. osztályos tanulója.

Felkészítő nevelője: Kézér Csilla 
II. helyezett: Kovács Norbert a rákócziújfalui Herman 

Ottó Általános Iskola 8.   osztályos tanulója.
III. helyezett: Komáromi Gréta a rákóczifalvai II. Rá-

kóczi Ferenc Általános Iskola és Alapfokú Művészetoktatási 
Intézmény 8. a osztályos tanulója.
Népdaléneklő verseny
A zsűri elnöke: Kovács Andrásné megyei szaktanácsadó
Tagjai: Juhászné Antal Gabriella tanár

I. helyezett: Nagy Boglárka a tiszajenői Általános Is-
kola 7. osztályos tanulója.

Felkészítő nevelője: Skorkáné Homoki Henriette
II. helyezett: Komáromi Alexandra a martfűi József 

Attila Általános Iskola 4.  osztályos tanulója.
III. helyezett: Budavári István a rákóczifalvai II. Rá-

kóczi Ferenc Általános Iskola és Alapfokú Művészetoktatási 
Intézmény 4. a osztályos tanulója.
Bibliaismereti vetélkedő
A zsűri elnöke: Czirmay Árpád református lelkész
Tagjai: Kómár István katolikus plébános

I. helyezett: a rákóczifalvai II. Rákóczi Ferenc Álta-
lános Iskola és Alapfokú Művészetoktatási Intézmény csa- 

Rákóczi Emléknap
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I S KO L Á N K
R á k ó c z i  E m l é k n a p

Köszönjük a rendkívül érdekes foglalkozások szervezését 
a fent említett témavezetőknek.

Elismerés illeti a néptánccsoport minden tagját, akik szín-
vonalas műsorukkal gazdagították a délutáni gálaműsort.

Köszönjük a néptánc tanszakon dolgozó kollégáink mun-
káját.

Szeretnénk köszönetet mondani a Kuruc Kenyér Kft-nek, 
amiért szponzorálta a rendezvényt.

Ugyancsak köszönetünket fejezzük ki az Apáczai Kiadó 
szakreferenseinek, tankönyvkiadóinak, akik a tanulmányi 
versenyek munkájában zsűritagokként dolgoztak.

pata: Menyhárt Balázs, Vitek Brigitta,  Németh Klaudia.
II. helyezett: a vizsolyi Rákóczi Zsigmond Általános 

Iskola csapata
Furulyaverseny
A zsűri elnöke: Kovács Andrásné megyei szaktanácsadó
Tagjai: Juhászné Antal Gabriella

I. helyezett: Halász Lilla és Juhász Eszter a martfűi 
József Attila Általános Iskola 6. osztályos tanulói.

Felkészítő nevelő: Köntés Anikó
II. helyezett: Pintér Gabriella 5.  és Hegedűs Attila 6. 

osztályos tanuló  a  rákóczifalvai II. Rákóczi Ferenc Általá-
nos Iskola és Alapfokú  Művészetoktatási Intézményből.

III. helyezett: Pleszkó Vivien a vizsolyi Rákóczi 
Zsigmond Általános Iskola tanulója.
Makett készítő verseny
A zsűri elnöke: Tóthné Simon Zsuzsanna tankönyvszerző
Tagjai: Balázs Antal, Tamasi Mátyásné

I. helyezett: Völgyesi Vivien, Bús Viktor, Kökényesi 
Nikolett és Oszlánci Tamás a budapesti II. Rákóczi Ferenc 
Általános Iskola tanulói.

II. helyezett: Pintér Orsolya, Hajdú Fanni, Koszta 
Dorina és Halász Dóra a  rákóczifalvai II. Rákóczi Ferenc 
Általános Iskola és Alapfokú  Művészetoktatási Intézmény 
tanulói.

III. helyezett: Brevák Tamás és Vinnai Dávid a sze-
rencsi Rákóczi Zsigmond Általános Kéttannyelvű Iskola, 
Alapfokú Művészetoktatási Intézmény és Csalogány Nap-
közi Otthonos Óvoda tanulói, valamint Kiss Tímea, Silye 
Kitti, Latóczki Amelita és Falusi Fanni a rákóczifalvai II. 
Rákóczi Ferenc Általános Iskola és Alapfokú Művészetok-
tatási Intézmény tanulói.
Labdarúgó villámtorna
Elnök, játékvezető: Evinich Lajos, Ruskó Zsolt

I. helyezett: a szolnoki Mátyás Király Általános Is-
kola csapata.

II. helyezett: a rákóczifalvai II. Rákóczi Ferenc Általá-
nos Iskola és Alapfokú Művészetoktatási Intézmény csapata.

III. helyezett: a rákócziújfalui Herman Ottó Általános 
Iskola csapata.
A legjobb kapus: Kontos István Rákóczifalva
A legjobb játékos: Máté Fazekas Marcell
Gólkirály: Berec Márton
   A délutáni játszóházi programok a következők voltak:

•Mézes Edit: papírkép készítés
•Paróczai Ferencné: origami
•Németh Borbála: nárcisz virágragasztás
•Füleki Angéla: üvegfestés
•Balogh Győzőné: csuhéjfonás
•Bóka Sándorné
•Besenyei Kálmánné:   bodagsütés és kenyérlángos
•Kiss Károlyné
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 VARSÁNY KÖZÖSSÉGI HÁZ

A község civil szervezeteit, intézményeit, pártjait össze-
fogó Rákóczi Kerekasztal április 6-án tartotta soros ülését. 
A fórumot negyedévente hívja össze az Integrált Szabadidő 
Központ. A találkozókon beszélik meg az aktuális negyed-
év rendezvényeivel kapcsolatos teendőket, tudnivalókat. A 
csütörtöki megbeszélésen szóba került a Rákóczi Majális, 
a gyermeknap, a nyári táborok, az iskolai néptáncgála és az 
Aratófalatok Ünnepe. A korábbi rendezvények szervezési 
tapasztalatait - közönségszervezés, hírelés, dekorációkészí-
tés – is megvitatták a résztvevők.

Cs. Cs. R.

KEREK HÍR

A tavaszi szünetben ismét különböző programokkal vár-
tuk az ovisokat és a kisiskolásokat a Varsány Közösségi 
Házban. Április 13-án és 14-én délelőtt meséket néztek a 
gyerekek, majd húsvéti játszóházban ismerkedhettek meg a 
legújabb tojásfestési technikákkal. Gondolták volna, hogy 
milyen különleges hatású lesz a festés után sóban meghem-
pergetett tojás? Ugye nem? A gyerekek örömmel próbálták 
ki az ismeretlen tojásfestési módszereket, de az igazi sláger 
– mint mindig – most is az üvegkép festés volt.

-csr-

Hatvanegy esztendővel ezelőtt, 1945. május 8-án ért vé-
get a II. világháború Európában. A hosszú, embert próbáló, 
rémségekkel teli évek után elkezdődött a lassú talpraállás. 
Tégláról téglára építették fel apáink, nagyapáink újra az orszá-
got, s saját életüket. Ezt a kort szeretnénk megidézni egy 
kiállításon.

Tisztelettel kérjük, ha van a birtokában korabeli tárgy 
(használati tárgy, ruházat, fegyver), dokumentum (levél, bi-
zonyítvány), amit szívesen megmutatna másoknak is, juttas-
sa el a Varsány Közösségi Házba (Szabadság tér 10.) vagy 
a könyvtárba (Rákóczi út 21.) április 15-éig. Az összegyűlt 
tárgyakból kiállítást rendezünk, melynek a megnyitójára 
2006. május 7-én, a községi megemlékezésen kerül sor.

Segítségüket előre is köszönjük!
Integrált Szabadidő Központ

Immár negyedik alkalommal rendezett az Integrált Sza-
badidő Központ gyermekruha börzét a Varsány Közösségi 
Házban. A téli gyermekruhabörze tapasztalataira alapozva 
ismét piaci napon, vagyis csütörtökön délelőtt tartottuk a 
vásárt.

Az árusító anyukák száma örvendetesen nőtt, vásárolni 
szándékozó anyukák, nagymamák viszont nem nagyon 
jöttek. Úgy tűnik, mégsem elegendő, ha „csak” plakátokon, 
illetve iskolai- és óvodai szórólapokon értesítjük az érdek-
lődőket. Ha vásárlási kedv nem is nagyon volt, jókedvből 
nem volt hiány. Legközelebb május 25-én délelőtt várjuk az 
eladni, illetve vásárolni kívánó szülőket, nagyszülőket!

Cs. Csáti Réka KIÁLLÍTÁS A HÁBORÚRÓL 
ÉS AZ ÚJRAKEZDÉSRŐL

GYERMEKRUHABÖRZE 
NEGYEDSZER

HÚSVÉTI JÁTÉKNAPOK
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KÖNYVTÁR

Az elmúlt lapszámban meg-
jelent Rákóczi-Szabadságharc  
totó helyes megfejtése a követ-
kező:
2, 1, 1, x, 2, x, 1, 1, 1, 2, x, x, 
1, 2 
Nyertesünk: Kovács Józsefné 
Szolnoki lakos.

Gratulálunk!

A nyereményt postán juttatattuk 
el. 

Könyvtárosok

 S ha már a gyerekeket említettük az előbb, mi együtt kezdtük 
és együtt nőttünk fel az iskolában akkor megalakult néptáncs-
csoporttal. A videót azóta is őrizzük, megörökítve, milyen kicsik 
is voltak akkor ezek a gyerekek, s milyen szépen szerepeltek! 
Jó visszaemlékezni! Jó visszaemlékezni arra, hogy mindenütt 
nyitott kapukat, segítőket találtunk. Nagyon rendesek voltak 
tagjaink. Elfogadták az irányításunkat, segítették, támogat-
ták az ötletek megvalósítását. Rengeteg szponzort kellett ta-
lálnunk, mert akkor még nem voltak pályázati lehetőségek. 
Az utolsó évben a könyvünk megírásához is szükségünk 
volt támogatókra. Többen is támogattak bennünket. Köszö-
net mindenkinek a segítségért! Nemcsak a szponzorokat kell 
megemlítenem, hanem azt is, hogy bármilyen dolog megvaló-
sításához a tagság is sokszor önzetlenül, a saját pénzével járult 
hozzá a Kör költségeihez. Mi, vezetők is szintén így tettünk.  
Nagyon sok emlék, élmény él bennem, kevés lenne az idő, a 
papír, ezek elmeséléséhez! Említhetem még tanfolyamainkat: 
a Zöldkönyvek beindítását, és az Ezüstkalászos tanfolyamot, 
ami nagyon- nagyon hasznos volt.

-A sok munkáért 1997-ben Országos Kertbarát kitüntetést 
kapott Ernő bácsi. A Somogyi Imre-díj a Kertbarátok legma-
gasabb kitüntetése. Most, majd 10 év elteltével a Rákóczifalva 
Díszpolgára Címet veheti át. Mindkét kitüntetéshez szívből 
gratulálok. A Kertbarát Kör jól, hasznosan működött. Miért 
döntött úgy mégis, hogy lemond a további vezetésről? 

-Nagyon sokat dolgoztunk, a magunk gyümölcsösében is, 
a Kertbarát vezetőjeként is, az idő is eljárt fölöttünk – ez már 
így sok volt. Hozzájárult az is, hogy 1997-ben leégett a ház 
teteje. Ez volt az utolsó év, ekkor jelent meg a könyv is. Úgy 
döntöttünk, átadjuk a fiatalabbaknak, csinálják, mi mindenben
segítünk, ha igénylik. Az  új vezetés elképzelései  érvényesül-
jenek. Nehéz most a civil szervezeteknek, a pályázatok,s azok 
elnyerése meghatározhatja működésüket, és nincs minden 
szervezet felkészülve a pályázatírásra.

-Hogyan telnek most a napok?
-Csendesebben telnek már napjaink, nem olyan mozgal-

masan, mint néhány éve. Megnőttek az unokáink is, az idő-
sebb ebben az évben, a fiatalabb jövőre fog érettségizni. Nay-
gyon szeretnék az unokáimnak olyan öltönyt varrni, amely 
azzal a technológiával készül, amit tanultam. 

-Ernő bácsi hatalmas akaraterővel, óriási energiával, erő-
feszítéssel erősítette föl magát. Már ritkábban jár ellenőrzé-
sekre is. Most is mellette ül Erzsike néni, aki ismerve férje 
gondolatait, ki-kiegészíti a mondatokat, az elkezdett gondo-
latokat. 

-Mindenhova együtt mentünk fiatal korunkban is, most is.
Egymásra mindenkor és mindenben számíthatunk.

-A civil szervezeteknek kitartást kívánunk! Ezt a feladatot  
csak szeretetből és önzetlenül lehet csinálni. 

-Köszönöm a beszélgetést!
K.G.

D Í J A Z O T T J A I N K

Páldi Ernő /folytatás/

Második alkalommal hirdette meg a II. Rákóczi Ferenc 
nyugdíja klub, a költészet napi szavalóversenyt, melyet kö-
zösen rendeztek meg az Integrált Szabadidő Központtal.

A tizenegy jelentkező mellett, szép számmal akadtak ér-
deklődők a nézőtéren is.  Nehéz dolga akadt a zsűrinek, mert 
a verselők igen színvonalas produkciókat mutattak be.

Eredmények:
Felnőttek:
 Megosztott első díjat kapott:
 Bíró Tiborné és Pozderka János
 Külön díjat:
 Berényi Józsefné
 Darida Józsefné
 Fehér Ferenc
 Pozderka Jánosné 
Gyermekek:
 Első helyezett:
 Réti Balázs
 Külön díjazottak

Guba Ádám
 Horváth Cintia
 Pintér Orsolya
 Sebestyén Réka

A szervezők e hagyományt szeretnék folytatni és kibőví-
teni a környező és távolabbi települések versmondói rész-
vételével. Rákóczifalva lakossága a későbbiekben láthatja, 
hallhatja majd az itt elhangzott produkciókat más községi 
rendezvényen is.

Szavalóverseny a 
költészet napja alkalmából

Totó megfejtése
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Hadba hívott bennünket ez az általam most csak lelki sze-
meken át látható kuruc brigadéros és barokk trubadúr, aki 
ezeken kívül még egy loncsos és loboncos medvére hason-
lít, hisz a hasonulás minden ebtartót és szenvedélyes gyűjtőt 
veszélyként fenyeget. Szóval testben és lélekben itt vagyunk 
mi mind, élvezzük a meteorológiai tavaszt, és tisztelettel te-
kintünk a hadba hívóra, Tóni barátunkra. Mivel sokat megélt 
emberpéldány az illető, azon belül igen sok kiállításmegnyi-
tás áll már a háta mögött, nem kéne itt sok időt elvesztegetni 
ilyenkor szokásos frázisokkal, kampányidőszak lévén, szép 
szavakból pláne van elég a padláson, legyen elég hát annyi: 
köszönjük. Ennél kellemesebb őrületet ugyanis keresve se 
találhatott volna magának, s találhatna nekünk a mi kuruc-
cal keresztezett medvénk, trubadúrba oltott restaurátorunk. 
Mert hiszen, először is, nem kellett senkinek belehalnia 
ezen őrület tárgyainak felhalmozásába (mint mondjuk egy 
skalpgyűjtemény esetében), nem volt szükség feláldoznia 
faluja nyugalmát (mint ha, teszem azt, közép-hatótávolságú 
nukleáris atomtöltetek közelségére vágyna), de még csak a 
szomszédoknak sem ment az agyára a maga „bajával” (ah-
hoz képest, aki mondjuk élő oparaénekeseket gyűjt). Szóval 
sikerült neki olyan ártatlan elfoglaltságba fognia, illetve ne-
künk olyan ártalmatlan gyűjtőt kifognunk, ami és aki senkit 
nem korlátoz emberi jogaiban, de még csak a levegő össze-
tételén sem változtatott… Pontosabban innentől egy kicsit 
azért más lesz a levegő összetétele Rákóczifalván. Mert én 
Rákóczi földjéről, a Tisza fentebbi szakaszán lévő Tokajból 
is érzem, mennyivel ízesebb és illatosabb lett a helybéli le-
vegő, csakis attól, hogy a közé lett ez a különös és különle-
ges gyűjtemény… Mondom, a közé lett, s ez már innentől 
közélet. Mert nem csupán a politika lehet az, a nagy lép-
tekben és léptékekben gondolkodó, de a lelkesedéstől fűtött 
magánkezdeményezések is átlépik egy ponton az egyéni élet 
határát. Macimúzeuma ráadásul enyhén szólva sincs minden 
magyar településnek. De még világviszonylatban is ritka-
ság az ilyesmi. Én például Villachban találkoztam azzal az 
egyetlen-eggyel, amiről tudomásom van, és az is szörnyű 
csalódást okozott. Vegye hát halálosan komolyan a község 
és az itt élő közösség Tóni szent őrületét, pláne őrizze és 
becsülje meg e macihadban testet öltött áldozatot, hiszen en-
nél több medve egy helyen a veresegyházi medvemenhelyen, 
de még tán Alaszkában sincsen.

És akkor már csak a rajongott teremtményt, e nap tulaj-
donképpeni főszereplőit méltatnám pár szóban. Mert medve 
– mint olyan – sokféle vagyon. Van a vérmes ragadozó a 
rengeteg mélyén, s a bohókás állat a mesékben, az állatker-
tekben kuksoló kiöregedett cirkuszi példányok és konkrétan 
a Micimackó (copyrigh: Karinthy!). Ja, és nem utolsó sor-
ban van a mi szülészorvosunk, Medve László, aki hamaro-
san a harmadik gyerekünket fogja a világra segíteni, s aki 
ugye neve révén kimeríti a Maci Laci fogalmát!

Lám, ez utóbbiról majdhogynem meg is feledkeztem! 
Mint ahogy Füles mackóról meg Mackótestvérről is. Továb-
bá a Medve sajtról és egy bizonyos piszén pisze kölyökmac-
kóról, aki Kormos István képzeletében született meg. 

… De ha már a születés itt újfent szóba került, elő kell 
hozakodnom egy másik vonatkozással is. Nem létezik tud-
niillik még egy állat a földkerekségen, amit ennyi gyermeki 
szeretet övezne. Látszik ez a bölcsők körül mutatott gyako-
riságából. Hiszen mire Medve doktor előcsalogatta legelső 
lányunkat, a várása közben felgyülemlett plüssjószágok és 
mackómotívumok száma megközelítette a háromszázöt-
venet. Igen, a baldachinon és ágyneműn, kifogókendőn és 
bébiruházaton lévő díszítésekkel együtt egy kisebb magyar 
falu lélekszámát kitette a házunkba beköltöző mackósereg. 
De amennyi ebben a faluban, s konkrétan e falak között ösz-
szegyűlt, annyi még az Erdős Eszterke gyermekszobájában 
sincs, pedig ott a tapéta is mackómintázatot mutat!

Szóval kincset őriznek Önök, kedves rákóczifalviak, s 
innentől érezzék is át ennek minden szépségét. Legyenek 
büszkék Tóni vezérre, meg az ő derék hadára. A verhetetlen 
macihadra! És ha már úgy kezdtem e más szájába adott szó-
zatot, hogy hadba lettünk híva mi, emberek is, ezennel ünne-
pélyesen és örömtől könnyezve: egyesítsük seregeinket.

Técsi Zoli

Ui.: És bocs, hogy ilyen hosszúra nyúlt a mondandóm, de 
hát a valameddig a szemem előtt zajló mackószaporítás is 
rendesen elhúzódott. Mondom: bocs…

Tisztelt egybegyűltek, jobb és baloldali szavazók, ünneplő tömeg!
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 Kedves Barátaim, Földijeim, Rákócziak!
A Rákóczifalváról Elszármazottak Baráti Körének múlt 

évi találkozóján döntöttünk úgy, hogy a Nagy Fejedelem 
születésének 330. évfordulóján emlékfa ültetésével kívá-
nunk hozzájárulni ennek a napnak méltó ünnepléséhez. 
Éves tagdíjunkon felül mindannyian 300,- Ft-ot ajánlottunk 
fel erre a célra.

A Varsány Közösségi Ház közelében nagyon szép helyen 
ültetjük el most ezt a fát. Egy táblán fogjuk majd jelezni, 
hogy ez Rákóczi emlékfája. Ha bárhol az országban kiejtjük 
ezt a nevet: Rákóczi, mindenki a Nagyságos Fejedelemre 
gondol, a nevével jelzett szabadságharcra, a száműzetés ke-
serves éveire. Nekünk többet jelent ez a név. Mi, ha egymás 
között vagyunk, községünket nem Rákóczifalvának nevez-
zük, hanem röviden csak Rákóczinak. Azt mondjuk: Rákó-
cziban lakom, vagy Rákócziban jártam iskolába, azt kérdez-
zük: Mikor voltál Rákócziban? Nekünk Rákóczi ezt a falut 
is jelenti, a községházát, az iskolát, a templomokat … és az 
itt lakókat, a Rákócziakat.

És még ennél is többet! Gondolják csak el, az első idetele-
pülők óta a sok-sok generáció során hányan, de hányan köl-
töztek el innen valamilyen okból, az ő most élő leszármazot-
taik több ezren, tízezren lehetnek, ők is Rákócziaknak tartják 
magukat, mert mint ahogy ez a fa ebbe a földbe gyökeredzik, 
úgy az ő lelki gyökereik is ide nyúlnak vissza.

Ez a fa a Rákócziak fája is!
Jelképezze tehát a Rákócziak nagy közösségét, az eggyé 

tartozásunkat, azt, hogy egy faluból valók vagyunk, hogy 
földijei vagyunk egymásnak!

És most, hozzátok szólok gyerekek, kis Rákócziak, akik 
hatodikos osztálytársaitokat képviselitek! Rátok bízzuk ezt 
a fát, ápoljátok, gondozzátok, és félve vigyázzatok rá! Ne 
engedjétek, hogy bárki is kezet emeljen rá, megsértse, meg-
károsítsa! Aki ezt a fát bántalmazza, a Rákócziaknak okoz 
fájdalmat!

Nőjön, terebélyesedjen Rákóczi fejedelem fája, az ő em-
léke soha ne homályosuljon el! Sokáig hirdesse a Rákócziak 
szeretetét falunk névadója iránt!!

(A fa ültetésében részt vettek: a REBKö tagjai, a polgár-
mester, a Megyei Közgyűlés elnöke, országgyűlési képvi-
selőjelöltek, a francia vendégek képviselője, általános isko-
lások, a falu lakói. A fa gondozását a mindenkori hatodik 
osztályosok vállalták.)

Rákócziak emlékfája …
(Nagy Jánosnak, a REBKö elnökének szavai a fa elültetésekor)

A II. Rákóczi Ferenc születésének 330. évfordulójára 
rendezett ünnepségsorozat egyik jelentős eseményeként a 
Jászkun Volán Zrt. vezérigazgatója, Sziráki Pál úr átadta a 
Szolnok-Rákóczifalva vonal számára a felújított alacsony-
platós buszokat.

A cég tájékoztatása szerint: a Jászkun Volán Zrt eltö-
kélt szándéka utasainak mind komfortosabb kiszolgálása. 
A sűrű menetrend és a buszmegállók-buszpályaudvarok 
korszerűsítése mellett ennek harmadik formája a kényel-
met, komfortosságot biztosító alacsonypadlós buszok be-
vezetése. Hamarosan a cég telephelyén fognak összesze-
relni ilyen 8 és 18 méteres korszerű buszokat. Azonban az 
alacsonypadlós buszokra nem kell év végéig várni, hiszen 
a napokban helyeznek üzembe 9 darab Ikarusz 417-es, 18 
méteres elővárosi csuklóst. Ezek Rákóczifalva, Tószeg 
és Abony viszonylatban fogják szállítani az ingázókat. A 
háromajtós, jó állapotú buszok a németországi Vuperthal 
városában futottak kilenc évet, onnan vásárolta őket a Jász-

kun Volán igen kedvező áron. Általános karbantartás és át-
festés után, a 16 éves Ikarusz matuzsálemeket lecserélve, a 
buszok haladéktalanul forgalomba állnak. 

Átadták az alacsonypadlós buszokat
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É V F O R D U L Ó  -  M Á R C I U S  2 5 .

A RÁKÓCZI-NAPOK rendezvénye keretében, ez év 
március 25-e délutánján EMLÉKHÁZ-unkban fogadtuk a 
kedves francia vendégeket és kísérőiket.

A 45 darabból álló kézimunka falvédő gyűjteményünk 
nagyon tetszett a vendégeknek.

Íme néhány darab ízelítőül.

Máté János és felesége
/A gyűjtő szívesen fogad további – esetleg hagyatékból szár-
mazó – kézzel hímzett falvédőket a kollekció bővítéséhez. 
szerk./

Rákóczifalvi vendégszeretet

Rákóczi évforduló alkalmából a Kultúra Lovagrendje és a Falugondnokság Kft.
emléktáblát állított a fejedelem tiszteletére.
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Nostradamus
2006 Válságshow

Azt gondolom, március 25-e új korszakot nyitott 
Rákóczifalva életében. Az előadások színvonala, a szerve-
zettség és a látogatók száma is már más léptékű volt. 

Nagy szükségünk volt már erre a felfogásra, mert Szol-
nok és környéke idáig csak akkor került a köztudatba: viszi 
vagy nem viszi a víz. Ez katasztrófa. Ezért is nevezték el 
katasztrófa turizmusnak. Miután a Tisza újat nem mutatott, 
egy évre megint elfelejtettek bennünket. 

A március 25-ei gondolkodást kell tovább vinni, mert 
amiről beszélnek a faluban: Itt nem történik semmi! – kezd a 
múlté lenni. A macik is előléptek, mint a turizmus egyik fon-
tos lehetősége. A megnyitón 250-300-an voltak. Ez elmúlt 
két héten 350-400-an nézték meg a gyűjteményt, igaz „csak” 
100 km-es körzetből. 

Tovább gondolkodva, hogy milyen lehetőségünk van 
még? Mit tudunk megmutatni? Ez több ideérkező vendég-
nek volt már kérdése. Szeretnének más látványosságot is 
megismerni. 

Azon már felesleges gondolkodni, hogy mi lett volna, ha 
10-12 évvel ezelőtt szabad utat kapnak a macik. Most el-
indultunk és már kapcsolódtak a fogatosok közül hozzánk. 
Nagy örömünkre Molnár Attila vezetésével Balogh Lajos és 
Méhesi „Tomi”, ha szükségünk lesz egy csoportot vagy de-

legációt, akik igénylik, meg tudunk hintóztatni. Most olyan 
termékekre lesz szükségünk, amivel a település hírnevét 
elviszik. A második terem időszakos kiállítások színhelye 
lesz, mert az ide érkező csoportoknak szüksége van „friss” 
látványosságokra. Így két hetente fogunk tárlatokat nyitni. 
Most a Szolnoki Művésztelep Kert csoportja mutatkozik be. 
A címben jelzett „Magasiskola” nem a falak magasításáról 
szól, hanem az összefogás, a hit, a minőség magas színvo-
naláról. 

Balázs Antal

E L M É L K E D É S

I.  Az amerikai filmekben ezután is idióták, rendőrök és
katonák szerepelnek. Vagy idióta rendőrök és katonák. 

II.  Kelemen Anna az új SZILIKONDÉMONUNK show 
műsort kap, amiben segítség nélkül 10-ig el kell tudni 
számolni.

III.  A madárinfluenza óriási károkat okoz a magyar ter-
melőknek, ezért olasz vadászokkal lövöldöztetik le a 
károk enyhítése végett az állatokat.

IV.  Az országban eldobált mocsokból és szemétből fel-
építik a Nagy Magyar Falat.

V.  A legújabb Vásárhelyi-terv szerint ezután sem építe-
nek gátat, hanem üstházakon forralják a vizet.
 
VI. A legújabb fejlesztésű gépjárművek már babkacs 
meghajtásúak lesznek. A felszabaduló gázok hasznosí-
tása igaz még „gyerekcipőben jár”.

VII.  Új adók várnak minden mérték(telenség)ben. Leg-
biztosabb a hónap adó. Tehát a hó is és minden nap is 
meg lesz adóztatva.

Balázs Antal

Magasiskola

Kiss Bernadett budapesti lakos március 25-én részt vett 
a Rákóczi Napok ünnepi eseményein, többek között a Maci 
múzeum - és képzőművészeti kiállítás megnyitóján.

Hallva és tapasztalva a falvi lelkesedést, amely létrehoz-
ta a gyűjteményt,  –  macik mellett rég elfeledett tárgyak 
sokasága – úgy döntött, hogy nagymamájától örökölt régi 
zongoráját Rákóczifalva múzeumának ajándékozza.

Az önkormányzatunk tulajdonában lévő Falugondnokság 
Kft. önzetlenül vállalta az adomány hazaszállítását.

Köszönjük az ajándékozást.
Legyen példa!   Gazdagodjon gyűjteményünk!

Papp Imre 

Foto: Mészáros János
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Beszélgető partnerem Nádas Imréné Erzsike, aki a II. 
Rákóczi Ferenc Nyugdíjas Klub elnöke, immáron 5. éve. 
A klub, amely az Arany János Nyugdíjas klub jogutódjának 
vallja magát, Rákóczifalva egyik legnépesebb civil szerve-
zete. Működését 5 fős vezetőség irányítja, bár ők úgy vall-
ják, hogy „csak segítik” a működését. Erzsike második négy 
éves ciklusát kezdte meg, mint klubelnök.

-Hány tagja van a klubnak és ki lehet tagja, mi a belépés 
feltétele?

-Klubunknak jelenleg 58 tagja van, ebből 52 rendes tag, 6 
fő pedig tiszteletbeli tag. Tagnak bárki jelentkezhet, akinek 
fedhetetlen a múltja, és saját jogú nyugdíjjal rendelkezik. 
Jelzi belépési szándékát, a vezetőség elbeszélget vele, majd 
felvételi ajánlással a tagság elé terjeszti a kérelmet. A döntés 
joga a tagságé. 

-Milyen a viszony a többi civil szervezettel?
-Megítélésem szerint jó viszonyt alakítottunk ki a köz-

ség többi civil szervezetével. Nem akarom egyik egyesüle-
tet sem különösebben kiemelni, de mindenképpen meg kell 
említenem a Kuruc Hagyományőrző Egyesületet, amellyel 
évek óta jó kapcsolatunk van. A múlt hónapban néhányan 
elkísértük őket Budapestre az Utazás 2006. kiállításra, ahol 
rövid műsort adtunk, vagy a Kertbarátok Köre, a BEROE 
rákóczifalvai Csoportja és sorolhatnám szinte valamennyi 
egyesületet. Törekszünk is a jó kapcsolatra, baráti hangnem-
re. Egy ekkora településen, ahol mindenki ismer minden-
kit, csak a jó szomszéd módjára egymás mellett, egymás és 
mindenki érdekében együtt dolgozó egyesületeket, klubokat 
tudok elképzelni.

-Mennyire tud meghatározó, hangadó lenni egy ilyen kö-
zösség a község életében?

-Nagyon! Nézz körül egy-egy községszintű rendezvényen! 
Melyik civil szervezetet találod meg mindegyiken? Nem az 
érdeklődés szintű jelenlétre gondolok, hanem az aktív rész-
vételre. Nem mondom, hogy csak minket, de mi mindegyi-
ken ott vagyunk. Mi ott vagyunk, sőt büszkén állíthatom, 
hogy a Költészet napi vers- és prózamondó verseny, – mely 
„teltházas” rendezvény volt – ötlete és elindítása, rendezése 
a klubunkhoz kötődik. Vagy említhetem az Egyetértés Egye-
sület zászlójának felújítását. Ez a zászló 1908-ban készült 
és rendkívül rossz állapotban volt, amikor klubunk állva a 
költségeket újravarratta. Énekkarunk május 13-án minősítő 
fellépésre utazik Túrkevére. Május elsején, gyermeknapon, 

rendszeresen lángost sütünk a gyerekeknek, farsangkor, 
karácsonykor megnyitása óta ott vagyunk az IBO rendez-
vényein. Terveink szerint idén megjelenik a klub 30 éves 
történetét leíró kiadvány. Aztán említhetek egy-két kevésbé 
látványos, de mindenképpen hasznos megmozdulásunkat, 
amikor a közterületen, parkban, utcákon takarítottunk, ker-
tészkedtünk.

-Erzsike! Köszönöm a beszélgetést, sok jó hangulatú ren-
dezvényt és jó egészséget kívánok a tagságnak és természe-
tesen Neked.

-Köszönöm a bemutatkozás lehetőségét és várjuk a belép-
ni szándékozó nyugdíjasokat.

F.F

Civilek?
E főcím alatt a későbbiekben, főleg lakossági igény miatt 

a községünkben működő civil szervezeteket mutatjuk be.
Ismertetjük azok sok színű, vagy kevésbé látványos, de 

hasznos megmozdulásaikat, tevékenységüket.
Szerkesztőség

 A II. Rákóczi Ferenc Nyugdíjas Klub

Bocs D’Art galéria
A Macimúzeum aurájában megalakult Rákóczifalvi Al-

kotók Köre meghívta a KERT csoport-ot /Bosnyák Zsuzsa,   
Danka Attila,   Györe Zoltán,   Horváth Alma,   Nagy Dénes, 
Nagy Katalin Matild, Pogány Gábor Benő,   Szikszai  
Tamás,  Varga Erik,  Verebes György,   Révi Norbert/  mű-
veik bemutatására.

Az újonan alakult  kör nevében köszönöm a megtisztel-
tetést azoknak, akik szép számmal bátorították kezdeménye-
zésünket a megnyitón való megjelenésükkel.

Papp Imre
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   Lelkes csapatunk útja ismét a Pilisbe vezetett. Dömösről 
indultunk a szakadékhoz. A Rám-szakadék nem más, mint 
a vulkáni eredetű andezittörmelékes breccsába mélyülő, 
nagyjából észak-déli irányba futó árok. A hegység egyik 
legismertebb, leglátogatottabb turisztikai célpontja, amit 
nemcsak a környékről, hanem az egész országból sokan fel-
keresnek. Vadregényes szépsége aligha vitatható, de egyike a 
legnehezebben járható jelzett útjainknak. A kisebb-nagyobb 
kövek, sziklák közé bedőlő, vízhordta ágak-törzsek kuszasá-
gában amúgy  is nehéz járás esne, ráadásul mindez az állan-
dóan csörgedező víztől sáros, csúszós agyaggal keveredik. 
Hóolvadás, nagyobb eső után jelentős sodrással zúdul alá a 
víz. A völgy, mely ölén hol kisebb, hol szélesebb patakot 
dajkál, sűrűn keresztezte az ösvényt, melyen haladtunk. A 
szakadéknál  összeszűkülnek a meredekké váló sziklafalak. 
A sziklákba erősített korlátok és létra segítségével tudunk 
felkapaszkodni a csúszós, sáros meredeken, közben az alá-
bukó vízesések locsolnak meg kikerülhetetlenül. A partol-
dalban néhány fa vízmosta gyökérzetének látványa ad okot a 
megállásra, s így van okunk kifújni magunkat. Mindannyian 
szerencsésen teljesítettük a túrát baleset nélkül, senki nem 
merült el a patakban, vagy csak bokáig, de annyi kellett.  A 

tavaszi erdő szépsége, a kellemes meleg idő és jó hangulat 
gyorsan szaladóvá tette az órákat, indulnunk kellett haza. 
Kifáradt lábainknak jól esett leülni, a hátizsákok tartalma 
(mind a folyékony, mind a száraz) is gyorsan kiürült. Hihe-
tetlenül kellemes napot töltöttünk el. Mindenkinek azt tud-
juk tanácsolni, hogy ha még nem járt a Rám-szakadéknál, 
feltétlenül menjen el, mert az élmény óriási.                                  
                                                                                    TPE

Érezve a Tél király karmainak gyengülését, a Tavasz herceg-
nő üzenetet küldött jóságos szolgáinak, hogy vége a szorongat-
tatásnak ÉBRESZTŐ!!!!!

Ébrednek az elnyúló, kellemetlen téli napok után a kis szol-
gák, a madarak csicseregnek, új bizalommal töltik el szívünket. 
Ébrednek a korai nyitó fák, bokrok és teli torokból hirdetik, hogy 
győzött az élet, a kikelet, a megújulás, a remény. 

Bár a Tisza és Duna melléki honfitársaink harcolnak a létért,
mely egyre több tavaszt keserít meg, de mint tudjuk ez nem a 
természetből fakad, hanem mi emberek tehetünk a katasztrófák 
bekövetkezéséért. 

Ezért jóvátételként, mintegy pótolandó, ha egy mákszemnyit 
is segíthetünk ismét, immár harmadszor, a II. Rákóczi Ferenc 
Bérkilövő Társaság meghirdette a szennytelenítést, a szemétsze-
dést, környezetünk tisztaságáért. Tisztelegve ezzel a Föld Nap-
jának, éltető anyánknak, mely nélkül nem léteznénk, és melyen 
nap mint nap oly sok sebet, fekélyt ejtünk – mert minden mű-
anyag palack, minden gramm kipufogógáz egy fekély, és melyet 
Ő nagylelkűen próbál takarni – ezért szüksége van a jóakaratú 
emberi segítségre. 

Ismét megtisztítottuk a falunkon áthaladó főút – 442. számú 
– két oldalát. Ismét több mint két teherkocsi szemét gyűlt össze. 

Meghirdettük programunkat, és jöttek immár mások is. 
Öröm volt látni a reggeli találkozón a szépen rendbe hozott fő-
terünkön - 22-én szombaton - társaságunk tagjai mellett gyüle-

kező „ idősebb korú” társainkat a majdnem teljes létszámmal 
kivonuló Együtt-egymásért Rákóczi Klub fiatalos szépkorú-
it, a Galambász Egyesületet, akik területükön tettek rendet, a 
Tűzoltóegyesület képviselőjét, valamint a Mozgáskorlátozottak 
Egyesületének lelkes tagjait. 

Egyet akartunk, és segített ebben az időjárás is melengető 
napsütéssel. 

Rendet tettünk, viccelődtünk, szórakoztunk és legalább egy 
picit helyre próbáltuk hozni felelőtlen honfitársaink elkövetett
tetteit. 

Munkánk végeztével mint mindig, az „öreg Nagy Bandi” 
kocsmája várt bennünket, ahol ízletes szarvaspörkölttel zártuk 
jókedélyű összejövetelünket. 

Isten tartsa meg jó szokásunkat!  Jövőre még több barátunkat 
várjuk tisztelettel.

Barhács Péter

Húsvéti kirándulás a Rám-szakadékba

Ismét együtt…… de már többen 
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Március 18-án elkísértük a Kuruc Hagyományőrző Egye-
sületet és a Nyugdíjas Klub asszonykórusát az UTAZÁS – 
2006 kiállításra, amelyet a HUNGEXPO területén rendeztek 
meg Budapesten. 

Mindkét csoport rengeteg néző előtt lépett fel, ezért egy-
két látogatót megkérdeztem hogyan értékeli produkcióju-
kat és a rákóczifalvi standnál tüsténkedő Balogh Győzőné 
csuhé-fonó munkáit, akinek a csütörtöki bemutatkozás után 
szombaton is vissza kellett mennie, akkora volt az érdeklő-
dés.

pbm – Látom, többen körülvesznek és figyelik, sőt próbál-
gatják is a csuhé-fonást. Miket készítetek itt közösen, az erre 
vetődő látogatókkal?

Bné – Csak kis rózsák, pici virágok, díszek készítésére 
van lehetőség, hiszen a sodrást itt nem tudom csinálni. An-
nak száradni kell, hogy a formája olyan maradjon, amilyen-
né alakítjuk.

pbm – Egy fiatal lánytól kérdezem: hogyan értékeli ezeket
a kukorica csuhéból készített apró tárgyakat.

 Válasz – Nagyon aranyosak, kedvesek ezek a tárgyak. 
Van egy ismerősünk, aki szintén készít ilyesmiket és ő is 
mostmár – családunk buzdítására – mesterfokozatot ért el. 
Tetszik a stand, úgy gondolom érdemes volt itt elidőzni, köz-
ben az írásos anyagokból ismerkedhettem a településsel is.

Elsőként, a kora délelőtti órákban a rákóczifalvi asszony-
kórus lépett fel a pavilon színpadán. Tőlük megszokott jó 
összhangot hallgathatott a látogatók sokasága. Közöttük is 
feltűnt egy 8-10 éves forma kisfiú, akin látszott, hogy nagy
örömmel hallgatja a nagymama-korú asszonyok ízes éne-
két.

pbm – Láttam, hogy élvezettel nézted az asszonykórust, 
elmondanád a Rákóczi Lap olvasóinak, hogyan tetszett és 
van-e valamilyen kötődésed a zenéhez? 

Szabó Gábor – Szerintem ez jó, mert bemutatják a hagyo-

mányokat és a régi kultúrát. Zenei iskolába járok, ezért érde-
kel az ilyen műsor.

Kis idő eltelte után bemutatkozhatott a Kuruc Hagyo-
mányőrző Egyesület is egy vadonatúj összeállítással. Sajnos 
hangosítás híján nehezen volt követhető az előadás, bár egy 
kis történelmi ismerettel át lehetett hidalni ezt az akadályt. Itt 
is megszólítottam a körülöttem állókat.

pbm – Egy fiatalasszonytól kérdezem, hogyan értékeli az
előzőekben látott produkciót, érezhető volt-e a kuruc élet?

Válasz – Sajnos a hanggal probléma volt. Igazából ez egy 
előadás volt, egy darab és nem nagyon lehetett értelmezni. A 
mi korosztályunk, vagy aki ismeri a történelmet, annak persze 
lejött a lényeg és ettől függetlenül jó volt.

pbm – Néhány – mellettem álló – fiatalembert is megszólí-
tottam, hogyan értékelik ezt a kuruc jelenetet és hogyan tetz-
szett, értelmezhető volt-e a tanulmányaikból ismert kor?

Egyikőjük válasza – Igen érdekes volt, bár nem vagyok ott-
hon a kuruc szokásokban, de nagyon tetszett az a szakállas 
úr, így képzelem az akkori életet.
A következő napon – vasárnap – a néptáncosok léptek fel 
fergeteges talp alá valójukkal, ők is öregbítve Rákóczifalva 
hírnevét.                                                                          pbm

C I V I L E K ,  UTAZÁS KIÁLLÍTÁS – 2006
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Bartos Laci bácsi – a 
REBKö alapító és ve-
zetőségi tagja. Nagyon 
szereti szülőfaluját, 
Rákóczifalvát. Elké-
pesztő, mi mindenre, ki 
mindenkire emlékezik!  
Melyik család hol la-
kott, mivel foglalkoztak 
a tagjai, kikkel álltak 
rokonságban  stb.? Fé-
lelmetes a memóriája! 
Elneveztem őt magam-
ban Rákóczifalva élő 
lexikonának.

Szeret beszélgetni, mesélni, tele van ötlettel, javaslattal. 
Szerinte keveset járok ki hozzá, pedig lenne mondanivalója, 
sok mindent meg kellene beszélni. Februárban voltam nála.

Bartos László: Jobb lett volna, ha hamarébb jössz. Írtam 
a Rákóczi Lapba, nem is egy anyagot. Volt amit elfogadtak, 
volt amit visszaküldtek azzal, hogy nem közérdekű, nem 
aktuális. Kritikák voltak, de javaslatok is. Nostradamus úr 
jóslatai, meg főleg az írásai közérdekűek?

Nagy János: Nem az volt a baj. Ők ott az újságnál kész 
cikkeket, dolgozatokat, emlékezéseket várnak.  Sem idejük, 
sem energiájuk nincs arra, hogy ők kerekítsenek ki egy írást 
„hozott anyagból”. Egyébként „Nostradamus úr” jóslatai 
nekem speciel tetszenek, az írásaival kapcsolatban nem 
ilyen egyértelmű a véleményem.

B.L.: Nem akarok én bántani senkit, de kinek mondjam el 
észrevételeimet, ha nem az újságnak?

N.J.: Most például nekem, lejegyzem, megírom s bekül-
döm. Laci bácsi! Miért a 30-as, 40-es évekkel foglalkozol 
leginkább?

B.L.: Mert ezt kérték tőlem. Még a Tárogatónál kezdő-
dött. Az egy nagyon jó újság volt. A 90-es évek legelején 
indult, szerették az emberek, majd egy megtorpanás után 
aztán végleg megszűnt, hiába próbálkoztunk a megmenté-
sével. Ezt követően jött a Rákóczi Lap. Én nem ezt a ne-
vet adtam volna, szerintem  az Új Tárogató sokkal szebben 
hangzana. De nem a név a lényeg, hanem ami az újságban 
van.

N. J.: Sokszor Te is benne vagy, s jó néhány REBKö-tag 
is megszólalt már, bár jó lenne, ha még többen írnának, én 
mindig erre biztatom őket.

B.L.: A Rákóczi Lap a REBKö-tagok számára nagyon 
fontos, hiszen ez az a szócső, ami közvetít, ami állandó 
kapcsolatot jelent községünkkel. Nekünk nem mindegy te-
hát, mi van az újságban, de a falu lakóinak sem. Én tudnék 
néhány javaslatot tenni.

N.J.: Kezdeményezni kellene, legyen egy szerkesztőbi-

zottsági ülés civil szervezetek képviselőivel, a kiadóval, meg 
néhány érdeklődővel kibővítve. Laci bácsi!  Ajánlok én neked 
aktuális témát! Írjál az egykori választásokról, milyen volt 
az a korteskedés, a háború utáni kampányok, agitációk?

B.L.: Készültem én írni az 50-es, 60-as évekről is. Itt van 
a fejemben, de hát …  Van egy régi írógépem, azon el-elpöy-
työgtetek, de a kézírás már alig megy. Ne felejtsd el, 83 éves 
vagyok! A választásokról? ’45-ben volt az első, a kisgazdák 
nyertek, ami Rákosiéknak nagyon nem tetszett.

N.J.: Laci bácsi! Inkább a helyi eseményekről szóljál, 
hogy volt a faluban, hogy készültek rá, milyen volt egy vá-
lasztási gyűlés, a voksolás? Laci bácsi!

Ejtsünk néhány szót arról, hogy hogyan jött létre a 
REBKö?

B.L.: Az is az újsághoz kapcsolódik, mármint a Tároga-
tóhoz. Sokat beszéltünk arról, hogy az elszármazottakkal 
kapcsolatot kellene teremteni. Aztán én bele is vágtam. Ro-
konaim, barátaim, ismerőseim és a Polgármesteri Hivatal 
segítségével közel 500 nevet szedtünk össze, de a címekkel 
már komoly nehézségeink adódtak. Azért ’96-ban összejött 
egy osztályteremnyi ember, de valami szervezett formát nem 
sikerült kialakítani. Eztán nagy szünet következett, majd 
2003 nyarán megint próbálkoztunk. Akkor is úgy váltunk el, 
mint 7 évvel ezelőtt. Az akarat, a szándék, a vágy megvolt, 
sajnos egyelőre más semmi. De a hamu alatt ott szunnyadt 
a parázs, s hogy fellobbanó láng legyen, Tóth Lajos és a 
Te véletlen találkozásotok kellett. S mit ad Isten! Novem-
ber 1-jén megalakíthattuk a Rákóczifalváról Elszármazottak 
Baráti Körét, aminek én nagyon, nagyon örültem, s azóta is 
boldog vagyok.

N.J.: Én is örülök, hogy megalakultunk. Sok munka van 
vele, de eredményeink mindenért kárpótolnak. A létszám is 
egyre nő, közelítünk a 100 főhöz.

B.L.: Kevés! Ennél sokkal többen vagyunk! Legköze-
lebb hozz egy névsort, át kell azt nézni alaposan, találunk 
új neveket, írni kell nekik, meghívni a rendezvényeinkre, 
előbb-utóbb tagok lesznek. Te meg sokat vállalsz magadra 
egyedül.

N.J.: Igaz, nem kevés időm megy el a REBKö-re, Rá-
kócziba is gyakran járok ki Szolnokról, de sok segítségem 
is van, főleg helyiek, és nem is kevesen, Mátéék – Pali és 
Katika – nélkül még létezni sem tudnék, nem lehet eléggé 
megköszönni a segítségüket. A tagtoborzást állandó feladat-
nak tekintjük. Tudod, hány levelet írtunk már, s küldtünk el? 
De hát a tagság önkéntes alapú, kényszeríteni senkit nem 
lehet. A szervezési teendőkön túl rengeteg munka van a két 
megjelent könyvünk mögött, vagy a Varsány-konferencia 
rendezése kapcsán. Páldi Bandi bácsi nélkül nem lett volna 
egyikből sem semmi.

Beszélgetés Bartos Laci bácsival régen volt időkről, meg a maiakról

Folytatás a 30. oldalon
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Kedves Olvasóink ! 
Az előző napenergiáról szóló cikk végén írtam, hogy a 

Nemzeti Energiatakarékossági Program (NEP) lakossági 
pályázatára lehet jelentkezni. Sajnos most arról kell tájékoz-
tatást adni, hogy a pályázatok befogadását még e cikk meg-
írása előtt korábban ideiglenesen a pályázati keret nagysága 
(vagy inkább kicsisége szerző megj.) miatt felfüggesztették. 
Valószínű, hogy ebben az évben már nem is indítják újra.

Ez is mutatja a nagy érdeklődést és az erre szánt kevés 
pénzt. 

Folytatjuk az előző számban megkezdett ismertetőnket a 
megújuló energiákról. Mai cikk a szélenergiáról szól. 

Azért választottam témaként a szelet, mert Rákóczifalva kö-
zelében Bagi majorban bárki megtekintheti annak bizonyítékát, 
hogy elődeink már használtak szélenergiát munkavégzésre. 
Megtekintését ajánlom egy rövid családi kiránduláshoz is.
 Magyarországon évszázadokon át hasznosították a szél ere-

jét. Még az 1930-as években is mintegy 800 kisebb-nagyobb 
szélmalom őrölte a gabonát, a villamosítás, az olcsó ener-
giaárak miatt egy ideig azonban feledésbe merültek ezek a 
gazdaságos szerkezetek.

Az energiaárak elszabadulása és a környezet kímélésé-
nek egyre nagyobb szükségessége azonban újból előtérbe 
helyezte a megújuló energiák, köztük a szél erejének a fel-
használását is. Ugyan most már nem a malmok hajtására, 
hanem korszerű segédeszközök felhasználásával elektromos 
áram termelésre használják ezeket a szerkezeteket

Amerika és Európa tengerpartjain rengeteg , ipari meny-

nyiségben áramot termelő szélerőmű épült fel. Ezek a nagy 
méretű berendezések az adott területen a villamosenergia 
termelésben mintegy 20-25%-os arányban vesznek rész. 
Természetesen az ilyen erőműveket csak egy ország vagy egy 
régió gazdasági rendszere képes megépíteni. Az építési költsé-
gek 3-4 év alatt amortizálódnak, ezután pedig jelentős meny-
nyiségű tiszta és igen olcsó energiához jut az adott terület és 
az ott élő áramfogyasztók is. Ekkora méretű szélerőműparkot 
hazánkban a meteorológiai adottságok miatt nehéz kialakíta-
ni és a számítások szerint ezzel az ország energiaigényének 
mintegy 5-7%-át lehetne fedezni. Azonban  szigetszerű, egye-
di kisberendezésekkel egy adott helyszínen a szükséges ener-
giamennyiség nagy része beszerezhető. 

Cikkünkben a kisebb teljesítményű, helyi lehetőségekre te-
lepített, egy-egy épületet, kisebb települést ellátó úgynevezett 
szigeterőművekkel foglalkozunk. 

A hazai meteorológiai lehetőségek
A hazai szélenergia adatokat az Országos Meteorológiai 

Szolgálat dolgozza fel és állítja össze a rendelkezésre álló 
szélenergia térképeket. Ezekből - az adott helyre csak átlagos 
– adatokból lehet kiindulni és a részletes adatokat a helyszíni 
mérésekkel beszerezni. A méréseket célszerű valamelyik erre 
szakosodott céggel elvégeztetni, így pl. a hazai berendezések 
forgalmazói természetesen vállalják ezt a munkát. Azt azon-
ban tudni kell, hogy az adott helyen mérhető igen pontos, kor-
rekt adatokból szabad csak következtetni az energianyerési 
lehetőségről. A szél sebessége a talaj közelében kisebb mivel 
a fák és a különböző terepalakulatok csökkentik, ezért lassabb 
és örvénylőbb (turbulens) az áramlása. Minél magasabban 
vagyunk annál erősebb és egyenes vonalú (lamináris) a szél 
mozgása.

Magyarországon 3,5 méter/másodperc szélsebességnél 18 
méter magasan 90W/m2, míg 50 méter magasan 160W/m2 
szélenergia áll rendelkezésre. Ennek az energiának csak egy 
részét tudjuk szélerőművekkel kinyerni, hogy milyen arány-
ban, az függ az adott berendezés paramétereitől.

Sok szélkereket használnak hazánkban is kutakból való 
víznyerésre. 5 méter/másodperc szélsebességnél  - ezekkel a 
szerkezetekkel – 5-10 liter/perc vizet nyerhetünk, ez megfelel 
kb. 100 W teljesítménynek. Ugyanilyen szélviszonyok között 
egy modern berendezés közel 350-400 W áramot termel.

A kisebb teljesítményű szélerőműveket elsősorban a köz-
üzemű elektromos hálózatból kimaradó területeken, egyes 
épületeknél (hétvégi házak, motelek, tanyaközpontok, esetleg 
vitorlás hajók, lakókocsik ) azok energia ellátásában használ-
hatók. Felépítésűk lényegében azonos a nagyobb szélerőmű-
vekével, csak méreteiben térnek el a teljesítményük függ-
vényében azoktól.

A berendezés leglényegesebb része a rotor (szélkerék) 
és a vele egybeépített generátor. A generátorban keletkező 
egyenáram a különböző feszültségszabályzókon át 12-48 V 
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Hosszú évek óta igyekszem felhívni a rákóczifalvaiak 
figyelmét a homokdombon (temető mellett) fészkelő ritka és 
védett madártelep megóvására. Partifecskék (eszmei érték: 
5000 Ft) fészkelnek itt nyaranta kb. 50 pár és gyurgyalagok 
(eszmei értéke 100.000 Ft fölött).
Szomorúan látom, hogyan fogyatkozik a kis kolónia évről-
évre. Mikor ideköltöztem (több mint 20 éve), még több száz 
madár röpködött a partba vájt fészkek fölött.
Régen az volt a baj, hogy az emberek elhordták a homokot 
autóval, kiskocsival, ki ahogy bírta.
Ezt úgy próbálták meggátolni, hogy árkot ásatott az akkori 
vezetője a falunak a domb elé (csekély sikerrel).
Azonban az „értelmes” homoktolvaj hozott egy kocsi sze-
metet a gödörbe, ráhányt némi homokot és újra megközelít-
hette a homokot kicsi plusz munkával.
Ma pedig már inkább a szemetet, dögöt túrják még mindig 
ide néhányan „derék” honfitársaink közül.
Mindezeket tudván, látván és a tenniakarástól felbuzdulva 
gondolt egyet 10 falvai polgár és április elsején, szombat 
délután, elindultak szemetet szedni.
Mivel úgyis lomtalanítási nap volt, gyűjtötték a szemetet 
zsákokba, zacskókba, vagy éppen a nehezét csak kivontatva 
a magas fűben az út szélére, kupacokba (amit a Falugond-
nokság elszállított).
Sajnos a félig betemetett traktorkerekek és az ömlesztett sze-
mét, salak, stb. még mindig ott díszeleg a helyszínen.
Azért még elégedett volt a kis csapat, hiszen viszonylag rend 
és tisztaság várja a költöző madarakat.
Joggal érezhették azt, hogy valamit tettek községünkért és a 
környezet tisztaságáért.
Azt hiszem, hogy a legkevesebb amit megérdemel ez a kis 
csoport, hogy nevük szerepel az újságban, s így példát vehet 
róluk mindenki!

Császi Angéla, Fábián Andrea, Fábián Fiona, Fábián Erika, 
Kéri Helga, Nagy Annamária, Nagy Ivett, Nagy Gusztávné, 
Ulviczki Zsuzsa, Ulviczki György
A RIIP és az Állatbarát Szakkör tagjai
Ulviczki György

A föld népessége elérte a 6,5 milliárdot. A népességkuta-
tók és statisztikusok becslése alapján másodpercenként 4,1 
ember születik a világon, és 1,8 ember hal meg. Kb. 2012-
ben éri el a föld népessége a 7 milliárdot. Ha pontosan akarja 
tudni, most hányan vagyunk a földön, keresse fel a www.
worsleyschool.net/socialarts/world/population.html lapot.

A www.ezenanapon.hu oldalon minden információt meg-
találunk ami az adott nap történelméhez kapcsolódik Tájé-
kozódhatunk kik születtek, és milyen érdekességek kötőd-
nek ehhez a naphoz.

Ha egy kicsit jobb kedvre akarjuk magunkat vidítani, 
föltétlenül látogassunk el a www.kep.tar.hu/linija/50110193 
helyre, ahol a poénképekre kattintsunk rá. Rengeteg móká-
sabbnál-mókásabb képet fedezhetünk fel.

A www.procontrol.hu/erdekes honlapon táncoltassuk 
meg az analóg órát, nézzük meg a tükröződő képeket, a maci 
orrára kattintva pedig szép képeket tölthetünk le.

Ha gyorsan idegen szavak szótárára van szükségünk men-
jünk el a www.tintakiado.hu oldalra, és a szótárban azonnal 
kereshetünk.

A www.local.google.com oldalon műholdas felvétele-
ket találunk a világ minden tájáról. A jelentősebb városok 
térképei és felvételei részletesebbek, de megtalálhatjuk 
Rákóczifalvát is.                                         

                                                                                 TPE

Érdekes címek

A „Fecskeparton” jártunkkisfeszültségű, illetve 240 V nagyfeszültségű egyen-
áramként termelődik a mindenkori szélsebesség függvéy-
nyében változó teljesítménnyel. Az így keletkezett egyen-
áramot átalakítón (inverteren) átvezetve mint 240 V/50Hz 
váltóáramot közvetlenül a fogyasztó készülékbe, vagy 
az ellátandó hálózatba lehet vezetni. Azonban a szélerő 
változása miatti változó teljesítményű áramot célszerű 
akkumulátorokban tárolni. Amennyiben az akkumulátor-
ban áramhiány keletkezik, akkor a turbina tölti az akku-
mulátorokat, ha azonban nem termel a turbina akkor az 
akkumulátorokban elraktározott energiával látjuk el a foy-
gyasztókat. Ma már az ún. hibrid berendezések is a rendel-
kezésre állnak, amelyek a szélturbinát és a napelemeket 
kombinálva termelik az áramot. A két berendezés ugyan-
olyan feszültségű áramot termel. A kétféle módon termelt 
elektromos áramot közös rendszerbe vezetik, szabályoz-
zák, majd hasznosítják. Meteorológiai adatok alapján 
megállapítható, hogy energianyerés szempontjából a téli 
időszakban érezhető erősebb szelek kitűnően kiegészítik 
a gyengébb téli napsütést, viszont a nyári időszak erősebb 
napsütése a gyengébb nyári szeleket egészítik ki. 
Forrás: www.ezermester2000.hu 

Karkus Tibor
Köny.gazd.agrármérnök
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Május 1. – Májusfa állítás a természet újjászületésé-
nek szimbólumaként. A források már a XV. században is 
említik, de eredete valószínűleg még régebbi, római kori 
pogány szokásra vezethető vissza. Eredetileg termékeny-
ségünnep volt.

1889 óta a nemzetközi munkásosztály ünnepe is. Felvo-
nulásokat, majálisokat rendeznek ezen a napon a munka és 
a munkások tiszteletére.

Május 4. - Flórián napja. A tűzoltók és a tűzzel dolgo-
zók védőszentjének  napja. Patrónusuknak tekintették a 
tűzzel dolgozó mesteremberek is , sörfőzők, fazekasok, 
kovácsok, pékek, kéményseprők.

Május első vasárnapja :  Anyák napja. Ebben az évben 
május 7.- re esik ez az ünnepnap.

Május 8. - A Nemzetközi Vöröskereszt Napja. Ezen a 
napon született a szervezet alapítója, Henry Dunant. Vi-
lágszerte 177 szervezete van e karitatív szervezetnek. Vér-
adásokat szerveznek világszerte, élelmet juttatnak a sze-
gényebb országoknak és mentőakciókban is részt vesznek.

Május 10. - A madarak és fák világnapja. 1902 óta ün-
nepli a világ ezt a napot, de ekkor még márciusban tar-
tották. 1996 – ban tették át májusra. Ekkor általában fák 
ültetésével emlékeznek meg a mezőgazdaságban hasznos 
madarakról.

Május 12. 13. 14. – Pongrác,  Szervác, Bonifác ,óke-
resztény vértanúk napja. Időjárási megfigyelések kötődnek
ezekhez a napokhoz, - fagyosszentek. A meleg május idő-
járás hirtelen hidegre fordul, nem ritkák az éjszakai fagyok 
sem. Ajánlatos a melegkedvelő zöldségeket, palántákat 
ezen időpont után elvetni, palántázni.

Május 16.- Nepomuki Szent János napja. Cseh vértanú, 
a hajósok, vízimolnárok védőszentje.

Május 17. 18. 19. – Távközlési Világnap, Internet Vi-
lágnap, Tömegtájékoztatási Világnap. E három nap szo-
rosan kapcsolódik egymáshoz , napjainkban egyre jobban 
felértékelődik szerepük , jogosan kapták e három egymást 
követő napot a naptárban.

Május 25. - Afrika napja. Ez a távoli kontinens megér-
demli, hogy ezen a napon kicsit jobban figyeljen rá a világ.
Nemcsak fantasztikus élővilága, vagy sivatagai miatt, ha-
nem mert a nagy szegénység, éhezés miatt minden segít-
ségre szüksége van az itt élő embereknek.

Május 25. - Orbán napja. A szőlősgazdák, kádárok 
kocsmárosok védőszentjének napja. Ezen a napon gyakori 
a hideg éjszaka, ami a szőlőre igen veszélyes, szőlőtermő 
vidékeken gyakran tartanak ilyenkor misét Orbán tiszte-
letére.

Május utolsó vasárnapja.- Nemzetközi gyermeknap, eb-
ben az évben május 28-ra esik. Sok településen szervezett 
programokkal , ügyességi játékokkal , szabadban megren-
dezett versenyekkel kedveskednek a gyerekeknek.

Kedves olvasó bizonyára Önnel is előfordult már, hogy 
étteremben járva tanácstalanul nézegette az étlapot és a ren-
delésnél a pincér segítségét kellett kérnie, mert nem tudott 
eligazodnia a  sok ilyen -  olyan „ módra” elkészített étel kö-
zött. / Néhány vendéglátóhelyen már rövid leírást tartalmaz 
az étlap ezt megkönnyítendő./  Nézzünk kicsit szét a gaszt-
ronómia világában, hogy mit is takarnak ezek az elkészítési 
módok. Általában  setés bordából készült ételeket ajánlok, ha 
ettél eltérő az alapanyag külön jelölöm, de nyugodtan lehet 
pulyka, vagy csirke mell filéből is készíteni.

Bakonyi módra: tejfölös- gombás , paprikás mártással kéz-
szített húsétel, általában galuskával körítve.

Böllér módra: általában valamilyen belsőséggel készített 
ételt takar az elnevezés.

Hentes módra: szalonnával és ecetes uborkával készül, el-
sősorban a Hentes tokány a legismertebb .

Erdészné módra: többnyire erdei gombával, pirított húsos 
szalonnával, burgonya körettel készül és vajas pecsenyelével 
tálalják.  

Burgundi módra: pirított húsos szalonnával, gombával, 
gyöngyhagymával és vörösborral készül.

Marschal módra: Máj ételek készülnek ilyen módon, az el-
készült ételt kakastaréj alakú sült húsos szalonnával tálalják.

Wellington bélszín: Bélszín szelet gombapéppel leveles 
tésztában megsütve és madeira mártással tálalva.

Holstein módra: Az elkészített hússzeletet tükörtojással a 
tetején tálalják.

Budapest módra: Libamájas, gombás füstölt szalonnás, 
zöldborsós raguval készült húsétel, legismertebb változata a 
Budapest bélszín.

Batthyány módra: Rizs elkészítésének egyik változata. A 
rizst hagymával lepirítjuk, erőlevessel pároljuk, majd vajjal 
dúsítva köretként tálaljuk.

Óvár módra:  Az elősütött hússzeletre gombapépet, gép-
sonkát rakunk, majd óvári sajttal beborítjuk   és megsütjük.

Órly módon: A hús szeletet sörtésztába mártjuk és kisüt-
jük. Igen kedvelt elkészítési forma a halaknál.

Végezetül pedig álljon itt családom egyik kedvenc elede-
le:

Csirkemell filé Dubarry módra:
8 szép karfiolrózsa – amit sós vízben előfőzünk, 8 szelet

csirkemell filét vajon elősütünk, majd félre tesszük. A ma-
radék vajon 3 evőkanál lisztet megpirítunk, kevés tejjel fel-
engedjük, hozzákeverünk 1 tojást, 3 dl tejfölt, 1 -2 evőkanál 
paradicsompürét, 10 dkg reszelt sajtot, ízlés szerint sózzuk, 
fűszerezzük.  Az elősütött húst tűzálló tálba rakjuk, ráhelyez-
zük a karfiolt, az elkészített mártással bevonjuk és előmelegí-
tett sütőben megsütjük. A sütés befejezése előtt reszelt sajttal 
a tetejét még megszórjuk és pirosra sütjük. Köretként párolt 
rizst adhatunk hozzá, amit akár Batthyány módra is elkészít-
hetünk.    

„Módra” készült ételekMájusi jeles napok:

Feketéné Molnár Zsuzsanna
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Így hirdette a plakát. Kíváncsivá tett, de nemcsak engem, 
másokat is. Dolgozik a faluban egy férfi, akinek közremű-
ködésével idekerült a faluba az amerikai foci és tagja a csa-
patnak is. 

-Honnan jött az ötlet, hogy megalakuljon ez a csapat?
-Tavalyi évben ketten kezdték a játékot labdával a Szé-

chenyi lakótelepen, majd többen csatlakoztak hozzájuk. 
Nyár végére már kialakult a csapat.

-Hogy kerültek Rákóczifalvára?
-Szolnokon több helyen tartottunk edzéseket, de igazán 

nem volt állandó helyünk. Mivel Rákóczifalván dolgozom, 
beszélgetés közben jött az ötlet, hogy érdeklődjünk a helyi 
SE-nél, van-e lehetőség pályahasználatra. Szerencsére sike-
rült, Hegedűs Mária SE elnök asszony közreműködésével, 
aki partner volt a probléma megoldásában. Ezúton szeret-
ném megköszönni neki a lehetőséget, hogy pályabérlet elle-
nében tudunk játszani. 

-Láttam és tapasztaltam, hogy milyen nagy volt az érdek-
lődés a játék iránt. De nem igazán értettem, hogy mi a sza-
bály. Először is hányan játsszák és meddig a mérkőzést?

-Jelenleg 40-50 fő között van a létszám. A mérkőzéshez 
kell 11 védő, 11 támadó játékos, akik váltakozva mennek a 
pályára, azon kívül mindkét egységnek van csere embere, 
tartozik speciális egység is a csapathoz, aki rugó, visszahor-
dó szerepet játszik. 

-Meddig tart a játék?
-4 X 12 perc, de nem futó óra, mert amikor szabálytalan-

ság van vagy a labda elhagyja a pályát, akkor áll az óra. Az 
első, második negyed között térfél csere, a félidőben nagy 
szünet, a harmadik, negyedik negyed között megint térfél 
csere történik. 

-Mi a játék folyamata?
-A támadó egység feladata, hogy az ellenfél gól zónájába 

eljuttassa a labdát. A védő egységnek pedig az, hogy meg-
akadályozza. Minden játékosnak megvan a saját feladata. A 
támadó és a védő egységeknek is előre kidolgozott taktikái 
vannak, amit a játék során az edző határoz meg, hogy mey-
lyiket alkalmazzuk. Külön edzője van a támadó és külön a 
védő egységnek.

-Láttam, hogy nagy az összhang a csapatban, nincs egy-
másra mutogatás, ha valaki hibázik. Ez valóban így van, 
vagy csak a látszat?

-Valóban így van, nincsenek egyénieskedések, teljesen 
csapatmunka folyik a játék ideje alatt, a játékosok aláren-
delik magukat a csapatnak és az edzők döntéseinek. Bárki 
hibázhat, morgás, veszekedés nem megoldás, a hibákat csak 
együtt tudjuk megoldani, ezzel is önbizalmat adunk csapat-
társainknak.

-Mikor kezdődik a bajnokság?
-Az első mérkőzés április 30-án Rákóczifalván lesz, a 

következő május 13-án Debrecenben, utána június 5-én 
megint itt, majd június 11-én Budapesten lesz. A továbbiak 
az eredményektől függnek. De bármilyen eredmény szü-
letik, azért remélem, meghonosodik ez a sport hazánkban 
is. Mikor kezdtük ezt a játékot, teljesen ismeretlenek, ide-
genek voltunk egymás számára, de ma már egyemberként 
gondolkozunk, lélegzünk és játszunk. Ez az igazi csapat-
munka! Többek között ezért is szeretem ezt a játékot, mert 
játék közben kiben bízhatnánk, ha nem a csapattársaink-
ban.

 
-Ha valakinek felkeltette az érdeklődését, ezzel a sporttal 
kapcsolatban a Rákóczi út 83. sz. alatt lehet érdeklődni 
a szabályokról Hoksári Bélánál vagy a www.Soldiers.hu 
internetes oldalon tájékozódhatunk. Sok sikert kívánok a 
csapatnak Rákóczifalván és a mérkőzéseken.

Jobbágyné

Amerikai futballmérkőzés az „Erődben” (rákóczifalvai sportpálya)

kárpótlási kérelem benyújtásáról
Kárpótlási kérelmet nyújthat be 

2006. március 31. és 2006. július 31. között:
-az a jogosult, akinek hozzátartozója 1939-1989. között 
a magyar hatóság politikai önkénye miatt életét vesz-

tette,
-akinek hozzátartozója deportálás vagy szovjet kényz-

szermunka ideje alatt halt meg, 
-aki a II. világháború alatt faji, vallási vagy politikai ok-

ból munkaszolgálatot teljesített.

Kárpótlási igényt a fenti jogcímen azok nyújthatnak be, 
akik ezt eddig bármilyen okból elmulasztották, valamint 
azok, akiknek hozzátartozója korábban kérelmet nyúj-
tott be, azonban azt késve terjesztette elő, vagy nem tett 

eleget a hatóság hiánypótlási felhívásának.

A kérelmet adatlapon kell benyújtani a Központi Igaz-
ságügyi Hivatal Kárpótlási Főosztályához (1116 Buda-

pest, Hauszmann A. u. 1. , postacím: 1519 Pf. 463.).

Az adatlapok személyesen átvehetők a Jász-Nagykun-
Szolnok Megyei Igazságügyi Hivatalnál (5000 Szolnok, 
Ostor u. 1/b., tel.: 56/511-570), vagy letölthetők a www. 
karpotlas.hu honlapról. További információ kérhető a 
Központi Igazságügyi Hivatal Kárpótlási Főosztályán 

(06/1/371-8917 vagy 06/1/371-8999).

TÁLJÉKOZTATÁS
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EZ IS, AZ IS

Kiadja: Falugondnokság Kft. Felelős kiadó: Nagy József
Felelős szerkesztő: Pappné Benson Mária (pbm)
Tervező, szerkesztő: Papp Imre
E havi számunkat a szerkesztőség tagjai közül írták:  Ba-
lázs Antal, Barhács Péter, Császiné Csáti Réka,  Fekete Ferenc,  
Feketéné Molnár Zsuzsanna, Hably Dóra,  Jobbágyné Incze 
Erzsébet,  Karkus Tibor, Katona Gizella, Majorné Pásztor 
Zsuzsanna, Máté Pálné, Dr. Túrócziné Páldi Erzsébet, Ulviczki 
György

Önkormányzati híreket sajtó alá rendezte: Sári Béla
Civilszervezetek, intézmények híreit sajtó alá rendezte: 
Császiné Csáti Réka
Iskolai hírek: Hőnyiné Nagy Erzsébet

Rákóczifalva, 2006. április 27.

Rákóczifalva Nagyközség Önkormányzataés az In-
tegrált Szabadidő Központ sok szeretettel vár min-

den családot
2006. május 1-én, hétfőn, 10-24 óráig a

RÁKÓCZI MAJÁLISRA!
Helyszín: Dencs Antal Sporttelep

Ízelítő a programból:
10 órától folyamatosan: kirakodó vásár

IV. Arany Fakanál Főzőverseny
kispályás labdarúgó torna felnőtteknek

villámfoci gyermekeknek
EU-sátor – Eu-ízek kóstolója

Csemetekert – szabadtéri játékok, kézműves foglalko-
zások kicsiknek és nagyobbaknak

Rákóczi Hírmondó sátor: 
bemutatkozik a helyi rádió – élő kívánságműsor

14 órától a színpadon:
Jó ebédhez szól a nóta!

Rákóczi Néptáncegyüttes
Zsanett Modell- és Táncstúdió break-bemutató

lángos-evő verseny gyerekeknek
Gül Baba rózsái hastáncbemutatója

kötélhúzóverseny: önkormányzat kontra civilek
sörivóversenyszkander bemutató és –verseny

erős emberek bemutatója a Kondi Alapítvánnyal 
és  Ulviczki Mihállyal

Kelet Fényei hastánc bemutató
21 órától: utcabál a Mert Magyarock együttessel

Felhívások:
A Csüllög és Társa Kft. által szervezett és támogatott IV. 
Arany Fakanál Főzőversenyre 3 fős csapatok jelentke-
zését várjuk. Előzetes jelentkezés a Varsány Közösségi 
Házban: Szabadság tér 10., telefon: 440-658. Nevezni 

bármilyen, szabadtűzön elkészíthető étellel lehet.
Az idén is megrendezésre kerül a kispályás labdarúgó 
torna. Nevezni lehet május 1-én a színpadnál 9 órától 
9.30 óráig. A mérkőzések 10 órakor kezdődnek. Neve-
zési díj: 1.000 Ft. További információ és jelentkezés: 

Hegedűs Mária,
telefon: 30/399-10-37.

B.L.: A Varsány Napi előadások tartalmasak, érdekesek, jók 
voltak, de nagyon hosszúak, mind a 4 hosszú volt. Azt mondtá-
tok, hogy konferencia lesz. Hát éppen az nem volt! Én felírtam 
néhány kérdést, hogy majd megtanácskozzuk, de idő hiányában 
még szót sem kaptam, s még most sem tudom, hogy pontosan 
hol is volt Varsány, legalább egy térképet mutathattak volna! 
Előtte volt a találkozónk fél kilenckor. Az meg rövid volt!!! 
Hogy lehetett azt olyan koránra tenni, s egy órásra tervezni?! A 
találkozónak az a lényege, hogy akik eljönnek, találkozzanak, 
beszélgessenek, emlékezzenek, s ismerjük meg egymást! Sokan 
nem is ismerik a másikat, hiába van a kabátjukon a névvel ellá-
tott kitűző. 
A múltkor kint voltam a temetőben. Odajött hozzám egy úr, 
aztán egy másik is. Üdvözöltek. Mindhárman REBKö-tagok 
voltunk, de ők nem is merték egymást. A halottaink sírjai egy-
máshoz közel, mi élők meg távol? Ezért kellenek a találkozók! 
Ne csak „barátok” legyünk, hanem ismerősök is!
N.J.: A szeptember 10-i találkozónkon minden napirendet meg-
tárgyaltunk, s a döntéseket is meghoztuk. Beszélgetésre is volt 
alkalom. A konferencia anyagát füzet alakban fogjuk megjelen-
tetni, abban lesznek térképek is. Sok időbe tellett az előadások 
írásos formába öntése, a szerkesztési munkák stb. Azt meg már 
most megígérem, hogy az ez évi szeptemberi találkozónkat - mely 
sorrendben az ötödik –  nem kapcsoljuk össze más rendezvény-
nyel. A búcsú másnap lesz, az nem zavar minket, sőt …
B.L.: A szeptemberi időpont nem jó. Választások lesznek, ha 
meg akarjátok hívni a Varsány nevét viselő települések vezető-
it, nem jönnek el, mással lesznek elfoglalva. A búcsú meg már 
nem az igazi, nem olyan vonzó, mint régen volt. Jobb időpont a 
június 3. szombatja.
N.J.: A helyhatósági választások előtt egy ilyen rendezvényen 
részt venni még előnyös is lehet az indulók számára. Sok tagunk-
nak jó a szeptemberi, búcsú előtti szombati időpont, de jó, rend-
ben van, meg fogom kérdezni még egyszer. Ha már a búcsúról 
esett szó, ez is egy olyan téma, ami sokakat érdekelhet. Milyenek 
voltak azok a régi búcsúk? Erről is kéne írnod, Laci bácsi!
B.L.: Azoknak hangulata volt. Igazi esemény, mindenki 
készült rá. Erről te is írhatnál, meg más is! Emlékszel a sátrakra, 
a sergőkre, a zenebonára? Igen? És a fehér egérrel húzott plané-
tára? Nem? Pedig az is volt, meg kugli-verseny, este bál! Hajjaj 
…
Hát te meg mit csinálsz, pakolsz? Mindig sietsz, s most sem bez-
széltünk meg rendesen semmit. Nagyon szeretnék Máté Palival 
találkozni Rákócziban, meg a feleségével Katikával is, persze te 
is legyél ott! A studióba is el kell menni, a déli harangszó után 
nincs meg nekik a szöveg, ez fontos, mert ha valaki át akarja 
venni… Ha legközelebb jössz, hozzál már nekem írólapokat, 
olyat, mint a múltkor, amit be tudok fűzni a gépembe…
N.J.: Hozok Laci bácsi, feltétlenül hozok…
 Nagy János

...Bartos Laci bácsi... folytatás
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„Éljen május elseje!”

Itt van május elseje…
„énekszó és dal köszöntse…” Az egyházi ünne-

pek (karácsony, húsvét) után talán a legjelentősebb, 
de mindenképpen a legnagyobb tömegeket megmoz-
gató ünnep volt május elseje. 

Tüntetésnek indult. Párizsban a II. Internacionálé 
alakuló kongresszusán 1889-ben jelölték ki május 1-
jét a 8 órás munkanapért vívott harc ünnepi napjá-
ul. Itt döntöttek, hogy először 1890-ben lesz május 
1-jei munkásünnep, s azután minden esztendőben. A 
munka e napon szünetelni fog. Nálunk is 1890-ben 
szólaltak meg először a tüntetés hangjai. Mert a mun-
kásság jogaiért, a kizsákmányolás ellen, az emberibb 
életért tüntetésekkel, gyújtó hangulatú nagygyűlések-
kel szálltak síkra a dolgozó tömegek.

Az akkori hatalom persze minden eszközzel igye-
kezett megakadályozni e demonstrációt, mégis 1890-
től 1919-ig, aztán 1920-tól 1945-ig mindig „fegyver-
be hívták a katonaságot és a rendőrséget” és bizony nem 
mindig „unatkozták végig” a szép májusi napot.

„… szállj csak zeneszó, ének, ébreszd fel a magyar 
népet!” - harsogott már kora reggel a katonazenekar 
zenés ébresztője végig falun és városon. Az embe-
reket azonban ébreszteni sem kellett, minden csa-
lád apraja-nagyja lázasan készülődött a színpompás 
felvonulásra. A város, község vállalatai, üzemei, in-
tézményei zászlókkal, színes lufikkal, virágokkal és
lelkesítő transzparensekkel családtagjaikkal együtt, 
széles sorokban vonultak végig a településen a főtéri 
tribün előtt, ahol a helyi és a környék vezetői, kiemel-
kedő egyéniségei üdvözölték a felvonulókat. Közben 
a hangosbemondó harsány hangon méltatta a tribün 
elé érkező vállalat, intézmény vagy üzem elért ered-

ményeit, de a köszöntés kijárt minden felvonulónak.
Az ünnep azonban nem ért véget a felvonulással. 

Most kezdődött csak az igazi majális. Szolnokon a 
Tisza-ligetben, máshol a sportpályákon a szervezők 
virslivel, sörrel vendégelték meg dolgozóikat. Sok helyen 
bográcsban főtt a birka-, pacal- vagy lábszárpörkölt, és a 
családok jó hangulatban, vidáman falatozgattak, beszél-
gettek, szórakoztak, sportoltak  egészen estig.

Mi volt az alapja ennek a felszabadult vidámságnak? 
– kérdezhetnénk most.

-Már régen nem a munkások jogaiért mentek ki az 
utcára az emberek május 1-jén. Nálunk akkor még nem 
ismerték a munkanélküliséget, azt büntették, aki nem 
dolgozott, nem voltak hajléktalanok, aki iparkodott, 
szépen gyarapíthatta saját és családja vagyonát. Bárki 
tanulhatott. Május elsején az együttlét, az emberi kaps-
csolatok ápolása, a szórakozás hozta össze a családo-
kat.

-Mindenki örült a tavasznak. A szeszélyes április 
után május meleggel és jó terméssel kecsegtette az em-
bereket, ami a jövő biztonságát jelentette.

-A fiatalok a szerelmet is ünnepelték. Május 1-jén
szokás volt a lányoknak májusfát

állítani. Amelyik lány májusfát kapott, remélhette, 
hogy hamarosan bekötik a fejét. Ma már alig láthatjuk a 
szerelemnek ilyen fajta kinyilvánítását.

Pedig a május most is minden évben eljön. A ter-
mészet kivirul, az emberekben is ujjá ébred a remény, 
a szerelem sem halt ki, csak a meghitt együttlétek rit-
kultak meg. A rendszerváltással sok minden más is 
megváltozott. Miközben örülünk az egyik változásnak, 
nosztalgiával gondolunk a békés, gondtalan május el-
sejékre. Persze ma is vannak fogadások, évzáró vacso-
rák, de családias, nyugodt beszélgetésekre kevés idő jut. 
Mindenki siet, rohan – ha van – egyik mellékállásból 
a másikba, mert a színvonalat tartani kell, az igények 
egyre nőnek, hiszen mi sem maradhatunk le, lépést kell 
tartani. Így hát  a maradék idő pihenésre is kevés, nem hogy 
baráti, családi kapcsolatok ápolására. Nem is gondolunk 
rá, hogy ezzel mennyivel szegényebbek leszünk. 

Nem sírom én vissza azt a régi rendszert, csak azt 
nem tudom, hogy a mai fiatalok majd miről mesélnek
gyermekeiknek, unokáiknak? 

Máté Pálné



2006. március 24-27. Települé-
sünk színvonalas ünnepségsorozattal 
emlékezett meg II. Rákóczi Ferenc 
születésének 330. évfordulójáról. 
Tekintélyes számú vendégsereg tisz-
telte meg jelenlétével rendezvénye-
inket, és viszi tovább Rákóczifalva jó 
hírnevét Magyarország és Európa szerte.

A Macimúzeum megnyitóján az érdeklődők száma meghaladta a Faluház termeinek be-
fogadóképességét. A macigyűjtemény mellett bemutatásra kerültek a településen élő néhány 
alkotó festményei és grafikái.

A kuruc kort idézte meg a Szeres népi zenekar játéka, valamint Huszárik Kata és Molnár 
László színművészek előadása is. A Tenkes Kapitánya című filmből történő vetítést követően
hatalmas sikert aratott Pécsi Ildikó színművésznő, aki megtisztelte jelenlétével az ünnepség-
sorozat több eseményét is, és több alkalommal ízelítőt adott tehetségéből.

A műsor végére összesereglett a település apraja-nagyja a Szamos László cukrászmester 
által - külön erre az alkalomra - készített és felajánlott 330 szeletes Rákóczi-torta kóstolásá-
ra.  A programok során a résztvevőknek módjukban állt tokaji borokat kóstolni, rákóczifalvi 
emlékeket vásárolni, és az egész nap működő alkalmi postán emlékbélyegzővel ellátott ké-
peslapokat feladni, illetve a teljes postai szolgáltatást igénybe venni.

A nap végén szép számú vendég élvezte a Kuruc Hagyományőrző Egyesület által szerve-
zett Kuruc Bál programját, és mulatott hajnalig.


